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  سیدمحمدموسوی *

در شرایطی که مشکلات اقتصادی و معضلات اجتماعی هر روز بنیان خانواده ها را 
سست و تعالی اخلاقی و همبستگی اجتماعی را به تباهی می کشاند، حذف ردیف 
بودجــه اجرای »قانون حمایت از حقــوق معلولان«، تیر خلاصی بر پیکره نیمه جان 

سرمایه های بالقوه این کشور است.
انســان هایی بالقوه توانمند که حالا معیشــت روزمره و تامین دارو چنان برای آنان 
حیاتی اســت که باید گفت تجهیزات توانبخشی، آموزش و حتی بهداشت فردی 

دیگر در اولویت های آنان نیست...

صفحه ۳

زباله گردی
بزرگترین کارآفرینی دولت برای مستضعفان
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عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

پیگیری برای برگشت 
ردیف بودجه قانون 

معلولان وظیفه ماست
 عضــو کمیســیون اجتماعــی مجلــس 
گفت: پیگیری برگشــت ردیــف بودجه قانون 
معلولان وظیفه ماســت و حذف ردیف بودجه 

قانون حمایت از معلولان را بررسی می کنیم.
حســین گودرزی در گفتگو بــا جام جم آنلاین 
مطرح کرد: حذف ردیف بودجه قانون حمایت 
از معلــولان را بررســی می کنیــم و چنانچــه 
اجحافــی صــورت گرفتــه باشــد یــا حقی از 
معلولان  نادیده گرفته شــده باشــد موضوع را 

حتماً پیگیری می کنیم.
نماینــده ازنــا و دورود با بیــان اینکه از تجمع 
افــراد دارای معلولیــت مقابــل مجلس مطلع 
نیستم، افزود: فعلاً کلیات بودجه تصویب شد ه 
و لایحه پس از  این مرحله در کمیسیون های 
تخصصی بررســی می شود و موضوع معلولان 
طبیعتــاً در کمیســیون اجتماعــی بررســی 
می شــود و امیدوارم اصلاح مــورد نظر صورت 

بگیرد.

 دولــت لایحــه بودجــه 1402 را در حالی 
تقدیم مجلس کــرد که ردیف بودجــه تنها قانون 

مربوط به معلولان را حذف کرده بود.
ایــن اقدام، تخلف آشــکار از ســوی دولت اســت 
چرا که طبق مــاده ۳0 قانون حمایت از معلولان، 
ســازمان برنامــه و بودجه کشــور مکلف اســت به 
منظور شفاف ســازی منابع مالی اختصاص یافته 
برای اجرای قانون حمایت از افراد دارای معلولیت 
نســبت به ایجاد ردیف اعتبــاری، ذیل فصل رفاه 
اجتماعی، متناســب با عناوین فصول این قوانین 

در لوایح بودجه سنواتی اقدام کند.
این قانون در ســال 1۳97 توســط رئیس جمهور 
وقت برای اجرایی شــدن ابلاغ شــد و از سال بعد 
دارای ردیــف بودجــه مســتقل و این قاعــده در 

سال های بعدی نیز رعایت شد.
امــا همان گونه که مشــاهده می شــود دولت این 
ردیف را برای ســال آینده حذف کرده اســت. این 
اقــدام تبعات گرانی برای جامعــه معلولان در پی 
خواهد داشــت کــه از آن جمله به ناشــفاف بودن 
اعتبــاری که دولت در این حوزه صرف خواهد کرد 

می توان اشاره کرد.
به  عبارت دقیق تر سازمان برنامه و بودجه می تواند 
بنا به خواســت و سلیقه خود هر بودجه ای را برای 
ایــن قانــون منظور کنــد و هیچ مرجعــی قادر به 

مواخذه و نظارت بر این رویداد نخواهد بود.
یکی دیگر از معایب این اقدام این است که دست 
ســازمان بهزیستی در صرف این بودجه آن هم در 
فضای ابهام آلود باز خواهد بود و این ســازمان در 
پاســخ به تمام پرســش ها می تواند عــدم افزایش 
بودجــه را بهانه کند و باز هیــچ نهادی بر صحت 

عملکرد بهزیستی نظارتی ندارد.
بنابراین جامعــه معلولان نه می توانــد رقم اعتبار 
اختصــاص یافته بــه اجرای این قانــون را مطالبه 
کنــد، نه امکان نظارت بر مبلغ و اجرای آن را دارد 
و نه بســری آماده است تا خود رأسا بتواند بودجه 

را به دست گیرد.
از طرفــی پاســخ مشــخصی، مبتنی بــر تکالیف 
قانون بودجه، نه از ســازمان برنامه و نه از سازمان 
بهزیســتی قابل دریافت نیســت اما آنچه در این 
میان قابل تأمل و معنادار اســت ســکوت عجیب 

سازمان بهزیستی است.
در اینکــه دولــت در حــذف ردیف بودجــه قانون 
مذکور دچار تخلف شده تردیدی نیست و در اینکه 
مجلس بــرای برگرداندن این ردیف به اقناع کامل 

رسیده باشد نیز اطمینانی وجود ندارد اما می ماند 
واکنش بهزیستی.

معاون توســعه مدیریت و منابع سازمان بهزیستی 
اخیــراً در مصاحبــه ای، بــدون اشــاره بــه اقدام 
غیرقانونــی دولــت و بــدون ابــراز هیــچ انتقاد و 
گله منــدی از ایــن بدعت، بی آنکه بــه تبعات این 
اقدام اشاره ای کرده باشد این اقدام دولت را حتی 
تأیید هم کــرده و گفته اعتبار اجــرای این قانون 
احتمالاً به صــورت مبلغ نامشــخصی به سرجمع 

اعتبارات سازمان بهزیستی اضافه شده است.
این موضع گیری در حالی از ســازمان بهزیســتی 
دیده می شود که انتظار می رود این دستگاه علاوه 
بر اعراض به بودجه تخصیص یافته به بهزیستی 
و تــلاش برای افزایش آن، همزمان از حذف ردیف 
بودجه این قانون نیز انتقاد کرده و تمام ارتباطات 
و تلاش هــای خــود را برای بازگردانــدن آن به کار 
گیرد و از بروز عاقبت نامعلومی که به دنبال حذف 
ردیف بودجه قانون حمایت از معلولان رخ خواهد 

داد، پیشگیری کند.
سازمان بهزیســتی بدون تردید مهم ترین سازمان 
اجتماعــی در کشــور و مســئول ارائه بیشــرین 
و متنوع تریــن خدمــات اجتماعی بــه گروه های 
آسیب پذیر جامعه است. این سازمان که براساس 
قانون تاســیس اش در راستای اجرای اصل 21 و 
29 قانون اساسی به وجود آمده مطابق جز 8 بند 
پ ماده ۵7 قانون احکام دائمی توســعه کشــور، 
متولــی اصلی ســلامت اجتماعــی در جامعه، در 

حوزه های مختلف و به ویژه معلولان است.
بنابراین این مدل برخورد ســازمان بهزیستی، در 
جای خــود حتی بیشــر از حذف ردیــف بودجه 
قانــون حمایت از معلــولان قابل بررســی و البته 

هشدار دهنده است.
چرا که با توجه به وظایف متعدد و قوانین خطیری 

که اجرای آنها بر عهده سازمان قرار گرفته، انتظار 
طبیعی جامعه هدف این است که بهزیستی را یک 
نهــاد مطالبه گر ببیند کــه از ظرفیت های قانونی 
خــود به منظور احقــاق حقوق ذینفعان ســازمان 
اســتفاده می کنــد. البته بهزیســتی بــا پذیرفتن 
وظایــف خود ذاتــا ســازمانی مطالبه گــر تعریف 
می شود که برای انجام وظیفه خود و تأمین منابع 
مالی مورد نیاز، همواره باید در حال چانه زنی برای 

گشایش های مالی باشد.
در واقــع بســیاری از وظایفی که این ســازمان بر 
عهده دارد، ماهیت بین بخشــی و فرابخشی دارد 
و بهزیســتی طبیعتاً برای ایفــای این وظایف باید 
بتواند قدرت چانه زنی داشــته باشــد تــا بتواند به 
عنوان یک نهاد دولتــی، از حقوق جامعه هدف و 

ذینفعان خود دفاع کند.
دولت و حاکمیت نیز باید به بهزیســتی هم برای 
توسعه کیفی و هم برای توسعه کمی  بیش از پیش 
توجه نماید، چراکه بیشر موضوعاتی که سازمان 
بهزیســتی دنبال می کند، موضوعات حاکمیتی 
است و انتظار این است که حاکمیت نیز به اندازه 

اهمیتش به آن توجه نشان دهد.
در مجموع انتظار می رود که ســازمان بهزیســتی 
با عنایت بــه موقعیت نهادی ویــژه خود، به جای 
پذیرش بی چــون و چرای تصمیــمات دولت های 
مســتقر، در قامت وظایف حاکمیتــی خود عمل 
کرده و در جایگاه پناهگاه ذینفعان آســیب پذیر و 
عمومــاً بی صدای خود، قــرار گیرد و در نقش یک 
نهاد حمایتی ملی، مطالبه گر حقوق جامعه هدف 
خود از دولت و ســایر دستگاه های اجرایی کشور 

باشد.

عضو کمیسیون
 صنایع و معادن تأکید کرد: 

بایــد  بــه معلــولان  توجــه 
حداکثری باشد

 عضو کمیسیون صنایع و معادن تأکید کرد: 
حمایت  و توجه دولــت و مجلس در مورد معلولان 

باید حداکثری باشد.
حجت اله فیــروزی در گفتگــو با پیک توانــا ابراز 
داشــت: حمایت های دولــت و مجلس از معلولان 
بایــد حداکــثری و بــه گونه ای باشــد کــه بخش 

عمده ای از مشکلات آنها را جبران کند.
نماینده فسا با بیان این مطلب که من از بهزیستی 

تاکنون اقدام موثری در خصوص معلولان ندیده ام، 
افزود: بــرای همین هم دولــت و هم مجلس باید 
نســبت به این گروه مطلع باشند و اگر اتفاقی در 

بودجه افتاده آن را جبران کنند.

این نماینده مجلس بیان کرد: مقام معظم رهبری 
جمله زیبایی با این مضمون دارند »باید کاری کرد 
که رنج بیماران فقط رنج ناشــی از بیاری باشــد و 
آنها  نگران مشــکلات و عدم حمایت ها نباشــند.« 
بنابراین وقتی شــخص  اول مملکــت این  موضوع 
را بــا چنین دید گاهــی دنبال می کنــد و به ارائه 
خدمــات حمایتی به گونه ای تأکیــد دارد که تنها 
درد این افراد درد بیماری باشــد بنابراین مدیران 

و مسئولان باید چند برابر در این زمینه بکوشند.
فیروزی گفت: طبیعی است وقتی نسبت به بیماران 
چنین نگاهی وجــود دارد ما باید نســبت به افراد 
دارای معلولیــت که به دلیل محدودیت جســم از 
بخشــی از فرصت های زندگی محروم شده بیشر 
توجه و رسیدگی داشته باشیم و نباید اجازه دهیم با 

کاهش حمایت ها ظلمی در حق آنها صورت گیرد.

نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان:

بازگشــت ردیــف بودجــه 
را در صحــن علنی طرح 

می کنیم
 ســیدجلیل میرمحمــدی میبــدی در 
گفتگو با پیک توانا، تأکید کرد: بازگشت ردیف 
بودجــه قانون معلولان را در صحن پیشــنهاد 

خواهیم داد.
نماینده تفت و میبد افزود: در حال حاضر در 
حال بررسی پیشــنهادات هستیم و منتظریم 
برگشت ردیف بودجه قانون حمایت از معلولان 

در کمیسیون تلفیق تصویب شود.
وی ادامــه داد: امــا چنانچه ایــن موضوع در 
کمیسیون تلفیق تصویب نشد در صحن علنی 

مجلس آن را پیشنهاد خواهیم داد .
ایــن نماینده مجلس افــراد دارای معلولیت را 
شهروندان محرم جامعه دانست و بر تخصیص 

بودجه ای در خور شأن آنها تأکید کرد.

سکوت قابل تأمل بهزیستی
در حذف ردیف بودجه قانون معلولان 
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  سیدمحمدموسوی *
در شرایطــی کــه مشــکلات اقتصــادی و معضــلات 
اجتماعــی هــر روزه بنیــان خانواده هــا را سســت و 
تعالی اخلاقی و همبســتگی اجتماعــی را به تباهی 
می کشاند، حذف ردیف بودجه اجرای »قانون حمایت 
از حقــوق معلولان«، تیر خلاصی بــر پیکره نیمه جان 

سرمایه های بالقوه این کشور است.
انســان هایی بالقوه توانمند که حالا معیشت روزمره و 
تامین دارو چنان برای آنان حیاتی است که باید گفت 
تجهیزات توانبخشی، آموزش و حتی بهداشت فردی 

در اولویت های آنان نیست... 
اینجا ایران است با دوگروه از شهروندان ... 

اقلیتی مدعی عدالت و متکی بر شــعارهای ارزشــی 
که برای اکثریتی تصمیم می گیرند و اغلب نگاهشان 
از بالا به پایین اســت و گویی شــاه کلید رستگاری و 
خلاصی از مشــکلات در دســت آنان اســت و در این 
میــان معلولان اقلیتــی بزرگ از آن اکثریت هســتند 
که در میان هیایوی مردم، صدایشــان چندان شنیده 
نمی شــود و یا آنقدر مشــکلات و مســائل لاینحل در 
جامعه وجود دارد که نیازهای آنان لابه لای دغدغه های 

مسئولان گم شده است.   
   »قانون حمایت از حقوق معلولان« نتیجه 1۵ ســال 
تلاش فعــالان اجتماعی مبتنــی بر الحــاق ایران به 
»کنوانســیون حقوق افراد دارای معلولیت« اســت که 
در سال 1۳9۶ به تصویب رسید تا نوید بخش کرامت 

انسانی و زندگی مستقل برای معلولان باشد.
اگر چه طی چهار سال گذشته با کم لطفی مسئولان 
مجموع اعتبار اختصاص یافته برای اجرای آن کمر از 
10 درصد از نیازهای واقعی آن را پوشش داده است، 
ولیکــن حذف ردیف اعتباری آن در پیش بینی بودجه 
سال 1402 و توسط دولت انقلابی که داعیه حمایت 

از مستضعفان دارند، جای تاسف دارد!!!
بر اساس تحلیل کارشناســان در تداوم نارسایی های 
دولت های پیشین، متأسفانه انتظارات مردم از دولت 
آقای رئیسی نیز -به رغم شعارهای انتخاباتی وی- هرگز 
محقق نگردیــده و نتیجه تصمیمات دولت چیزی جز 
شکاف عمیق طبقاتی میان اغنیا و فقرا نبوده و آنچه 
در عمــل تحقق یافتــه نه تنها خــارج از تصور جامعه 

بوده، بلکه ناامیدی را در ســطح وســیعی گســرش 
داده اســت تا بدانجا کــه درحال حــاضر زباله گردی 
بزرگ ترین کارآفرینی دولت برای مستضعفان است که 
در این میان معلولان به عنوان قشر آســیب پذیر و یا به 
قول آقایان »کمر برخوردار« به سبب محدودیت های 
حسی و حرکتی –و البته بلند بودن ارتفاع سطل های 
زباله– حتی از این فرصت درآمدزایی نیز محرومند و به 
ناچار برای سیر کردن شکم خود به یارانه، کمک های 
معیشتی دولت و بعضاً به تکدی گری چشم دوخته اند 
بی آنکه بدانند 9 درصد از ذخایر طبیعی و منابع ملی 

جهان زیر پای آنان است!!!
و من هرباره با دیدن صحنه تلخ زباله گردی شهروندان 
کــه نمــادی از مرگ کرامت انســانی اســت، از خود 
می پرســم: این انســان که تا نیم تنه در ســطل زباله 
فرورفته، به دنبال فروش ضایعات و ســیرکردن شکم 
خود و خانواده اش است یا در جست وجوی سهم خود 

از منابع ملی است؟؟؟
در این سال ها عملکرد ســازمان های حمایتی به ویژه 
سازمان بهزیستی که متولی رسیدگی به طیف وسیعی 
از آسیب دیدگان اجتماعی است، جای تأمل دارد زیرا 
این ســازمان نحیف و غیرتخصصی با اعتبارات مالی 
محدود و به رغم جذب ســیل مشــارکت های مردمی، 
نه تنها نتوانســته واژه توانمندسازی مبتنی بر آموزش 
را در عمل محقق نمایند، بلکه در ابعاد اقتصادی نیز 
پاسخگوی جامعه هدف خود نبوده به نحوی که امروز 
داشــتن یک شــغل آبرومندانه آرزوی دست نیافتنی 
اغلب افراد معلول است و گروه های مختلف آنان از فقر 

مالی و مشکلات معیشتی رنج می برند.
بسیاری فاقد امکانات و تجهیزات توانبخشی هستند و 
دورنمای زندگی آنان توأم با معلولیت های ثانویه است 
و متأسفانه بعضاً به دلیل نبود دارو، هر روز در معرض 

خطر مرگ هستند..
حال شما قضاوت کنید در چنین شرایطی آیا این گروه 

از شهروندان حق اعراض دارند یا خیر؟ 
ســکوت تلخ معلولان در قبال تصمیمات یک جانبه و 
کوتاهی مشــهود دولتمردان، نه تنها نشان از رضایت 
نیســت بلکه فریــادی از اعراض اســت کــه به کف 
خیابان هــا کشــیده نشــدن آن را باید به حســاب آن 

گذاشت که اغتشاش تلقی نگردد.    
امــروز به صراحــت اعلام می نمائیم کــه حذف ردیف 
اعتباری اجرای قانون حمایــت از معلولان در بودجه 
پیشنهادی سال 1402 بدعتی نامیمون و در تناقض 
آشکار با روح مســتقل بودن قانون موصوف است که 
مــورد اعراض جامعه معلولان کشــور بــوده و اعمال 
این تصمیم غلط در آینــده هرگونه حمایت قانونمند 
از معلولان را تحت الشــعاع خود قــرار خواهد داد ولو 
اینکه اعتبارات اجرای آن در ردیف بودجه بهزیســتی 

پیش بینی و تلفیق شده باشد.
مع الوصف با عقبه ای که علی الخصوص در اواخر دهه 
هشــتاد و اوایل دهــه نود از عملکــرد اجرایی و مالی 
مدیران وقت ســازمان بهزیستی سراغ داریم و با آنچه 
در ســنوات اخیر در موضوع اجــرای قانون معلولان و 
تأسیس هدفمند شبکه های موضوعی در سطح ملی 
اتفاق افتاد و اعمال سلیقه ای که در معرفی نمایندگان 
گروه های معلولان به کمیسیون های مرتبط با اجرای 
قانون از سوی سازمان بهزیستی شاهد بودیم، باید در

عملکرد این ســازمان عریض و طویل دقت بیشــری 
داشــت و در حد امکان حساب آن را با حساب اجرای 

قانون در ردیف های بودجه از هم تفکیک نمود.
اکنون به اســتناد »اصل 27 قانون اساسی« که مسیر 
مســتقیم طرح مطالبات مردم از مسئولان، نهادها و 
بخش های مختلف است و با توجه به شکاف عمیقی 

که میان مردم و مسئولان به  وجود آمده، انتظار می رود 
متولیان امر در هر ســمتی و هر جایگاهی بدون فوت 
وقت در جهت کاهش آلام تک تک شــهروندان دارای 
معلولیــت و خانواده های دردکشــیده آنــان، بودجه و 
اعتبارات لازم را تاحد قابــل قبولی افزایش داده و در 

تحقق عملی قوانین نظارت کافی را به  کار بندند.  
و در خاتمــه بایــد بــه عزیــزان دارای معلولیت اعلام 
نمایم که: این حقیر صرف نظر از سه دهه تلاش برای 
توانمندســازی معلــولان در شرکت گروه بهداشــتی 
فیروز و موسســه کانون توانا که آن را جهاد در راه خدا 
می دانم، در ســال 1۳98 به عنوان خادم معلولان - با 
همدلی و همراهی جمعی از دوستان عزیزم و با امید به 
تحقق عملی قوانین -پای در عرصه خدمت گذاشتم و 
بر اساس رأی نمایندگان تشکل های معلولان جسمی 
حرکتی کشــور، در سمت ریاست شبکه ای که توسط 
وزارت کشــور تأیید و ثبت گردید، آمدیم تا خدمتگذار 
شما باشــیم ولیکن بدانید که سازمان بهزیستی ما را 
در سنگر دفاع از حقوق معلولان به رسمیت نشناخت. 
بنابراین مدتهاست به دیوان عدالت اداری پناه برده ایم 
که حــالا نمی دانیم آیا این محکمــه در عمل دیوانی 

برای تحقق عدالت خواهد بود یا خیر؟؟؟      
* بنیانگذار کانون معلولین توانا ریاســت شــبکه 
ملــی تشــکل های غیردولتی معلولان جســمی 

حرکتی کشور

 سال گذشته دو هزار و هشتصد و هفتاد میلیارد 
تومــان به اجرای قانــون حمایت از معلولان در ســال 
1401 تخصیص داده شد اما امسال این ردیف توسط 
دولت کاملاً حذف شــد تا سال آینده قانون حمایت از 

معلولان فاقد بودجه باشد.
دولــت در توجیه این اقدام گفــت بودجه این قانون به 
سرجمع بودجه ســازمان بهزیســتی اضافه می شود تا 
قانون زیر نظر این سازمان و توسط او اجرا شود. این در 
حالی است که تکالیف قانون خطاب به دستگاه های 
کشــوری و مراجع مافوق سازمان بهزیستی و مباحث 
کلان کشــوری است و اساساً یک سازمان میانی چون 
بهزیستی فاقد جایگاه و صلاحیت اجرای چنین قانونی 

است.
مدل برخورد دولت و همچنین مجلس با قانون حمایت 
از معلــولان به خصــوص در حذف ردیف بودجــه آن و 
افزودن بودجه قانون به بودجه بهزیستی نشان می دهد 
که قالب مدیران دولت و همچنین قوه مقننه شناخت و 

مطالعه ای از مفاد قانون حمایت از معلولان ندارند.
سازمان بهزیستی یک سازمان امدادگر و خدماتی است 
اما قانون حمایت از معلولان وظایف کل نهادهای دولتی 
از وزارتخانه ها گرفته تا سازمان های کشوری و نهادهای 
کوچگ و بزرگ را در قبال افراد دارای معلولیت تعریف 

کرده است.
چنین قانونــی را نمی تواند زیرمجموعه یک ســازمان 
میانی و امدادگر قرار داد، چرا که این سازمان از عهده 
اجرای این قانون برنخواهد آمد و افتادن در این مســیر 
جز اتلاف وقت و احتمالا انحراف بخش مهمی از توجه 
و تمرکز ســازمان دســتاوردی نخواهد داشــت. آن هم 
مشروط بر اینکــه تمایل به پیگیری اجــرای قانون در 

سازمان بهزیستی زنده مانده باشد.
اجرای این قانون مستقیماً عزم خود دولت را می طلبد 
چون بهزیستی برای پیگیری و اجرای آن فاقد وجاهت 
و قدرت لازم اســت و بدیهی است مراجع پایین دستی 
بدون فشار مراجع بالاتر خود را ملزم به انجام هیچ امری 
نمی داننــد و وای به حال قانون حمایت از معلولان که 
مجری آن ســازمانی اســت که از همه نهادهای طرف 

مقابل در رعایت این قانون جایگاهی پایین تر دارد.
اگر نخواهیم بگوییم این ســازوکار راه میان برْی اســت 
برای عدم اجرای قانون مذکور در فرآیندی محرمانه، اما 

می توان ادعا کرد که راه و روش اتخاذ شده این قانون را 
راهی ترْکستان خواهد کرد.

از مــوارد ذکــر شــده در قانــون می تــوان بــه الــزام 
مناسب سازی شهرها به شهرداری  های تمام شهرهای 
کشور اشاره کرد که خواستگاه آن وزارت کشور و معاونت 
عمرانی آن اســت و بین بهزیستی و شهرداری ها هیچ 
ســازوکار قانونی برای اعمال فشار به اجرای این قانون 
وجود ندارد جز آنکه بهزیســتی موضوع را با خواهش و 
تمنا پیش برد که از قضا ان جی اوها در این کار بســیار 

خبره تر از بهزیستی هستند.
همچنین بحث درمان، دارو و نیازهای پزشکی جامعه 
معلولان و البته عموم مردم در ید اختیار وزارت بهداشت 
اســت که باز بهزیستی قادر به رفتار دستوری و اعمال 
فشار به این نهاد نیست مگر اینکه همچنان راه التماس 

را برگزیند.
از دیگر تکالیفــی که قانون حمایــت از معلولان برای 
دستگاه های مختلف منظور کرده، سهیمه استخدام در 
آزمون های اســتخدامی، ارائه خدمات آموزشی رایگان 
توســط ســازمان فنی وحرفه ای در تمام اســتان ها به 
معلولان،  تأمین مسکن، شغل، مجوزهای کارآفرینی، 
رایگان شــدن سیستم حمل ونقل کشور برای معلولان 

و... اســت که بهزیستی در پیگیری همه موارد جایگاه 
مافوق نداشــته و نقــش آن تنها به مکاتبــات اداری و 
احتمالاً برگزاری جلســات توجیــه و خواهش محدود 
خواهد شد و به عنوان یک دستگاه دارای جایگاه بالاتر 
قادر به مواخــذه و یا تکلیف به وزارتخانه ها و نهادهای 

کشوری نیست. 
گفتگو با تعدادی از نمایندگان مجلس به ویژه اعضای 
کمیســیون تلفیق و اجتماعی مجلس نیز بیانگر این 
اســت که اغلب آنها از تفاوت قانون حمایت از معلولان 
با وظایف ســازمان بهزیســتی اطلاعی ندارند و قاطبه 
مجلس تکالیف قانون مذکور و رسالت سازمان بهزیستی 

را یکی می دانند.در حالیکه چنین نیست.
 قانــون حمایــت از معلــولان وظایــف وزارت خانه ها و 
دستگاه های کشــوری را در قبال افراد دارای معلولیت 
معین کــرده امــا ســازمان بهزیســتی یک دســتگاه 
خدمت رسان اســت که باید نیازهای روزمره معلولان را 
تأمین و به وضعیت فعلی آنها رســیدگی کند و در کنار 
آن همچون یک وکیل دلسوز بر اجرای قانون یاد شده 
و انجام وظیفه سایر نهادها با این هدف که مبادا حقوق 
معلولان مورد غفلت یا تضییع قرار گیرد، نظارت داشته 

باشد.

ســکوت بهزیســتی در قبــال ایــن اقــدام دولــت، 
بی مسئولیتی و خیانت است.

اگرچه به سازمان برنامه و بودجه به عنوان بازوی دولت 
در برنامه ریزی مالی ایــرادِ حذف ردیف بودجه قانون 
حمایــت از معلــولان آن هم با توجیه افــزودن معادل 
آن به بودجه ســازمان بهزیستی وارد است و نمی توان 
بر گناه این ســازمان در عدم تشــخیص تفاوت قانون 
مذکور با وظایف بهزیســتی چشم پوشید اما سکوت 
بهزیســتی و حتی دفاعش از این اقــدام دولت، قابل 

بخشش نیست.
ســازمان برنامه و بودجــه در جای خود باید به تکالیف 
قانون حمایت و وظایف بهزیستی واقف بوده و بداند که 
سپردن  بودجه اجرای یک قانون کشوری به یک سازمان 
میانی نه تنها تخلف بلکه ابر نگاه داشتن قانون، جفا به 

جامعه معلولان کشور و یک اشتباه راهبردی است.
اما حالا که این ســازمان این اشتباه را مرتکب شده از 
سازمان بهزیستی انتظار می رود که دلسوزانه به تشریح 
اشتباه صورت گرفته بپردازد و مدیران تصمیم گیرنده هم 
در دولــت و هم در مجلس را نســبت به خطای صورت 
گرفته مطلع کرده و بازگشت ردیف بودجه قانونو مذکور 
را بخواهد. اما این سازمان در کمال ناباوری نه تنها در 
این زمینه موضع ســکوت اتخاذ کرده بلکه اخیراً از آن 

دفاع نیز کرده است.
این اقدام بهزیســتی سازمان برنامه و دولت را در اینکه 
تصمیم اشتباه نگرفته اند مطمئن و مجلس را به تصویب 
این تصمیم اشتباه تشویق می کند در حالیکه این اقدام 

خیانتی آشکار از سوی بهزیستی است.
امید که مجلس با بررسی و کسب اطلاعات لازم از تن 
دادن به ادامه این اشــتباه و بخشیدن وجهه قانونی به 
آن خودداری کنند اما وای بر آن دســته از مدیران فاقد 

دانش و تقوا.
وای اگر از پس امروز بود فردایی....

زباله گردی
 بزرگترین کارآفرینی دولت برای مستضعفان

دولت و مجلس تفاوت قانون
معلولان و وظایف بهزیستی را نمی دانند
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رئیس کمیسیون امور داخلی مجلس:

حــذف  از  دولــت  انگیــزه 
ردیف بودجه قانون تجمیع 

ردیف  هاست
 رئیس کمیسیون امور داخلی مجلس انگیزه 
دولــت از حذف ردیــف بودجه قانــون حمایت از 

معلولان را تجمیع ردیف  ها دانست.
 محمد صالح جوکار در گفتگو با پیک توانا؛ گفت: 
انگیزه دولت از حذف ردیف بودجه قانون حمایت 
از معلولان تجمیع ردیف  ها و ســبک  کردن بودجه 

اســت و در ســایر حوزه ها نیز شــاهد ایــن اقدام 
هستیم.

وی افزود: در حال حاضر جامعه معلولین به شدت 
نسبت به این اقدام دولت اعراض دارند و پیگیری 
برگشت ردیف قانون حمایت از معلولان هستند و 

ما امیدواریم این جداسازی صورت بگیرد.
 ایــن نماینده یزد در مجلــس افزود: در تخصیص 
گلوبالی بودجه به یک سازمان می توان تغییراتی 

داد و در بودجه جابجایی ایجاد کرد.
جوکار بیان کرد: تجمیع ردیف ها موجب ســبک  و 
روشن تر شدن بودجه می شــود و من اعتقاد دارم 
بودجه هرچه شفاف تر و ردیف ها هرچه تخصصی تر 

باشند بهر می شود بر آن نظارت داشت.

  قانــون حمایــت از حقوق معلــولان در ۳4 
مــاده و 29 تبصره در اســفند ســال 1۳9۶ مورد 
تصویب مجلس شورای اســلامی قرار گرفت و در 
اردیبهشت 1۳97 توسط رئیس جمهور برای اجرا 

به همه دستگاه های کشور ابلاغ شد.
این قانون از سال پس از تصویب، یعنی از 1۳98 
دارای ردیف بودجه مســتقل شد و با اینکه قانون 
نســبتاً مفصل و هزینه بری اســت امــا هیچ وقت 
بودجه  در خور و مکفی به آن تخصیص داده نشد.

ســال گذشــته 2 هزار و 800 میلیارد تومان برای 
این قانون منظور شــد و امســال بــا اینکه ردیف 
بودجه آن حذف شــده اما ۳هــزار و 444 میلیارد 
تومان برای اجرای این قانون به سازمان بهزیستی 

پرداخت خواهد شد.
صرف نظــر از رویه اشــتباه دولت در مــورد قانون 
حمایــت از معلولان که مجلس نیز با تصویب نظر 
دولت دچار آن خواهد شــد، این مبلغ به  خصوص 
با توجه به شرایــط اقتصادی فعلی جامعه نه تنها 
کافی و کارآمد نیســت که حتی برای یک فصل از 

سال آینده نیز ناکافی است.
برای ارزیابی این مســأله و دانستن اینکه به ازای 
هر فــرد دارای معلولیت چــه بودجه ای تخصیص 
داده شده می توان میزان بودجه را تقسیم بر تعداد 

نفرات کرد.
با اتکا به آمار سازمان بهزیستی مبنی بر عضویت 
یک میلیون و 800 هزار نفر معلول در این سازمان 
و تقســیم عدد بودجه امســال قانــون حمایت از 
معلولیــت یعنی 2 هزار و 800 میلیــارد تومان بر 
تعــداد معلولان می توان دریافت کــه سرانه روزانه 
کمک دولت به معلولان حدوداً روزی ۵ هزارتومان 

است.
با ایــن روزی ۵ هزار تومان دولت و مجلس انتظار 
دارنــد افراد دارای معلولیت ســاماندهی شــوند، 
مشــکل معــاش، آمــوزش، بهداشــت، مســکن، 
حمل ونقل، درمــان و توانمندسازی شــان صورت 
پذیرد و حتی از چرخه حمایت نیز خارج شوند در 
حالی که این رقم حتی سبب ساز تأمین یک وعده 

غذایی هم نمی شود.
در واقــع مدیــران تصمیم گیر و سرنوشت ســاز در 
حوزه معلولان افرادی هســتند که نه تنها کمرین 
مطالعه و شــناخت را از وضعیــت و نیازمندی آنها 
ندارنــد بلکه حتــی فاقــد دلســوزی اند. چرا که 
نداشــتن شــناخت از جامعه معلــولان نمی تواند 
مانع آگاهی مسئولان از وضع معاش و هزینه های 
عموم جامعه شــود و طبیعتاً معلولان نیز جزئی از 
جامعه ای هســتند که در همه جای کشــور نان، 

تخم مرغ و همه ملزومات زندگی را به قیمت عموم 
جامعه خرید می کنند.

اما جامعه ای که تمهیدی برای توانمندی، اشتغال 
و اســتقلال مالی معلول ندارد آیا باید شأن و حق 
او را تا روزانه پول دو عدد تخم مرغ تنزل ببخشد؟

آیــا کرامت انســانی این گــروه ســزاوار بهرین و 
بالاترین نوع تکریم نیســت؟ اگر هســت پس چه 
کســی معلول را همواره در هالــه ای از نیازمندی، 
ترحم و صدقه پــروری نگاه  می دارد و اگر نیســت 
شــعاری متناقض و خارج از اعتقادات از کجا سر 

برمی آورند؟
کیســت که در اوضاع کنونی جامعه گرفتاری های 
مضاعــف معلول را نمی بیند؟ یــا می بیند و بهبود 
اوضــاع را بر آنها روا نمی دارد؟ ســود محرومیت و 
صدقه پروری معلولان به جیب چه کسی می رود؟ 

اگــر اداره کنندگان امــور جامعه ایــن وضعیت را 
ندیده و از آن اطلاعــی ندارند پس چگونه در این 
بی اطلاعی ارکان مدیریت را به دســت گرفته اند و 
اگر بر این امــور واقف اند چگونه ادامه این روند را 

می پسند؟
ســخت بودن شرایط اقتصادی مورد پذیرش همه 
آحــاد جامعه اســت و هر کس به ســهم خود و با 
تحمــل وضع فعلــی و تــاب آوری تلاش بــر فائق 
آمــدن بر شرایط دارد اما بدیهی اســت این میزان 
از نادیده گرفته شــدن و این میزان از تحمیل فشار 
و ســختی های جامعه بر این گروه از دایره عدل و 

انصاف خارج است.
خــط فقر در تهران از18  میلیون و در شــهر های 
دیگر از12  میلیون تومان گذشته است، دارندگان 
درآمــد زیر ایــن مبالغ درگیر فقر مطلق و شــدید 
هستند. بنابراین چگونه و با کدام انصاف می توان 

عضو کمیسیون تلفیق بودجه مجلس:

احصای ردیف
بودجه قانون حمایت 

از معلولان را به دولت 
پیشنهاد می دهیم

 عضو کمیســیون تلفیق بودجه مجلس 
گفت: آنچه مســلم اســت این اســت که برابر 
قانون دائمی حمایت از معلولان، دولت مکلف 
اســت اعتبارات لازم را در لایحه بودجه بیاورد 
و اگر نیاورده باشــد ما احصای  آن را به دولت 

پیشنهاد می دهیم و مصوب می کنیم.
حســینعلی حاجــی دلیگانــی در گفتگــو با 
پیــک توانا افزود: دولــت در برخی تبصره ها و 
ردیف هــای بودجــه تغییراتی داده امــا ما در 
رســیدگی به جزئیات حتما بــه ردیف بودجه 

قانون حمایت از معلولان توجه خواهیم کرد .
ایــن عضو کمیســیون تلفیــق ادامــه داد: با 
تصویب مجلس، دولت مکلف به رعایت ردیف 
بودجــه مربوطه خواهد شــد  و ضرورت آن هم 
مشــخص اســت و نیاز به بیان دلیل و توجیه 
نیست چون امری لازم و مبتنی بر قانون است .

نماینــده مــردم اصفهــان در مجلــس بیــان 
کــرد: وقتی ما بــرای معلــولان، قانون دائمی 
گذاشته ایم، دولت مکلف است که ردیف های 
مــورد نیاز برای اجرای را معین و رعایت کند و 
انجام این تکلیف قانونــی را در بودجه بیاورد 
حــالا اگر نیاورده باشــد ما تــلاش می کنیم و 

خودمان پیشنهاد می دهیم تا اجرا شود.
حاجــی دلیگانــی با بیان اینکــه در خصوص 
ردیف بودجــه برای قانون معلــولان، یا تنفیذ 
ردیف سال گذشــته را می دهیم و یا پیشنهاد 
جدید به دولت ارائه می شود، تصریح کرد: در 
صورت خواســت و تصویب مجلس، این ردیف 

بودجه در لایحه گنجانده خواهد شد .
این نماینده مجلس با اشاره به اینکه در حال 
حاضر فقط بحث کلیات بودجه رسیدگی شده 
و هنــوز به جزئیات ورود نداشــتیم، افزود: در 
اینگونــه مباحث نمایندگان عضو کمیســیون 
تلفیق و ســپس همــه نماینــدگان می توانند 
پیشــنهاد دهنده باشــند  اما طبیعتا پیشنهاد 
نمایندگان کمیســیون اجتماعــی مجلس از 

اولویت بالایی برخوردار است.

روزی ۵ هزار تومان
حق السهم دولت به معلولان

روزانه ۵ هزار تومان بودجه برای معلولانی که نه 
شــغل و درآمد و نه خانواده  های متمکنی دارند 

تعیین کرد؟
آیا غیر از این است که جامعه نمی خواهد آنها و 

مشکلاتشان را ببیند؟

با این روزی 5 هزار تومان دولت و مجلس انتظار دارند افراد دارای معلولیت ساماندهی •
شوند، مشکل معاش، آموزش، بهداشت، مسکن، حمل ونقل، درمان و توانمندسازی شان 
صــورت پذیــرد و حتــی از چرخه حمایت نیــز خارج شــوند در حالی که ایــن رقم حتی 

سبب ساز تأمین یک وعده غذایی هم نمی شود.
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دبیر کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

در حق معلولان 
کوتاهی های زیادی 

صورت گرفته
 نماینــده سروآباد و مریوان بیان کرد: در حق 
معلولان و خدماتی که باید به جامعه معلولان کشور 
داده شود کوتاهی های زیادی صورت گرفته است.

شــیوا قاســمی پور در گفتگو با پیــک توانا تأکید 
کرد: افراد دارای معلولیت از نظر فکری تفاوتی با 
ســایرین ندارند و فقط جسمشان  معلولیت دارد، 
بنابراین در مورد آنها و خدماتی که باید به جامعه 
معلولان کشــور داده شــود کوتاهی هــای زیادی 

صورت گرفته است.
وی ادامــه داد: این اجحاف حتی در مورد افرادی 
که شــدت معلولیــت دارند  و میزان توانایی شــان 
بسیار کم و نیازمندی شــان  به خدمات زیاد است  
نیــز صورت گرفته و همان حداقل هایی که قبلا از 
طریق بهزیســتی به  دست  این افراد می رسید نیز 

قطع شده است .

قاســمی پور گفت: نماینــدگان مجلــس باید به 
جامعه معلولان مســاعدت بیشری داشته باشند 
چون این طیــف  نیازمند کمک هســتند و میزان 
دسرسی آنها به امکانات نسبت به سایرین کمر 
اســت بنابراین بــه  عنوان نماینده در کمیســیون 
تلفیق و صحن علنی می توانیم به برگشــت ردیف 

بودجه قانون معلولان کمک کنیم.
این نماینده کردســتان با انتقاد از عملکرد دولت 
مبنــی بر حــذف ردیف بودجــه قانــون معلولان، 
اطمینــان داد: مــن ایــن موضــوع را از طریــق 
کمیســیون تلفیق پیگیــری کرده و بــه امید خدا 

ردیف بودجه را به لایحه برخواهیم گرداند.
قاسمی پور افزود: کاهش مشکلات معلولان را باید 
جزء وظایف ســازمان بهزیستی به  حساب بیاوریم 
اما این ســازمان به وظایفش به خوبی عمل نکرده  

و شاید اصلا توانایی انجام این وظیفه را ندارد.
نماینده استان کردستان بیان کرد: البته مجلس 
اخیرا پیشــنهاد دولت بــرای افزایش 10 درصدی 
مســتمری معلولان را به ۳0 درصد افزایش داد اما 
باز جا دارد کمک  بیشــری شامل حال این گروه 

شود.

از عملکرد بهزیستی  رضایت ندارم•
این نماینده مجلس اذعان کرد: شخصاً از عملکرد 
ســازمان بهزیســتی  رضایــت چندانی نــدارم. در 
ملاقات هــای مردمــی از افــراد دارای معلولیــت 
درخواست هایی می رسد که نشان می دهد بسیار 
بیشــر از میزان رســیدگی بهزیســتی و بیش از 

چیزی است که ما فکرش را می کنیم.
وی ادامه داد: از ســه ســال پیش پیگیر اورژانس 
اجتماعــی و ایجــاد یــک پایــگاه جلوگیــری از 
آسیب های اجتماعی در یک منطقه محروم هستم 
و بهزیســتی هر بار با یک پاســخ انجــام آن را به 
تعویق می اندازد  و این نشان از کم کاری و عملکرد 

نامناسب این  سازمان دارد.
قاسمی پور با بیان اینکه جای خوشحالی است که 
کودکان پیش دبســتانی با تأسیس سازمان ملی 
تعلیم و تربیت از زیر نظر بهزیســتی خارج شــد، 
گفت: در بازدید از نمایشگاهی از توانمندی های 
معلولان، کمرین اثر را ســازمان بهزیستی کشور 
داشــت در حالــی که این ســازمان می توانســت 

می توانست با اقدامات فرهنگی مردم را با توانایی 
این افراد آشنا کند.

این مســئول بــا انتقاد از کــم کاری بهزیســتی، 
خاطرنشان کرد: در طول سه سال نمایندگی من 
فقط یک نمایشــگاه از بهزیســتی  دیدم در حالی 
کــه می تواند در هر فصل یک نمایشــگاه از آثار و 

توانمندی های معلولان برگزار کند.
وی اضافــه کــرد: بهزیســتی به عنوان دبیر ســتاد 
از  را  مناسب ســازی  می توانــد  مناسب ســازی 
شــهرداری ها پیگیری کند تا تردد معلولان آســان 
شود اما میزان  فعالیت این سازمان کم و کند است 
و بــه نظرم مدیران بهزیســتی اگر می خواســتند و 
می توانستند اتفاقات بهری برای معلولان می افتاد.

نماینــده کردســتان با تأکیــد بر اینکــه معلولان 
بخشــی از ایــن جامعه هســتند و مــا نمی توانیم 
نســبت به آنها بی توجه باشیم، اذعان داشت: من 
در مورد بهزیســتی و اصل رســالت این ســازمان 
خیلــی حرف دارم و معتقدم این ســازمان وظایف 

خود را به درستی انجام نمی دهد.
وی بیــان کرد: من در مــدت نمایندگی ام یک بار 
از وزیر رفاه درباره معلولان سوال کردم و به دنبال 
آن یک تیم به منطقه ما آمدند اما چرا من نماینده 
باید کاری کنم که مســئولان این سازمان وظایف 
خودشــان را بــه زور انجــام بدهند و این درســت 
نیســت که به زور از طریق فشــار یا سوال از وزیر 

مجبور به انجام وظیفه شوند .

 افراد آســیب دیده نخاعی در نتیجه افزایش 
قیمت هــا و همچنین نایاب شــدن سرم در بازار، 
برای شســتن زخم  های بســر خود محلول آب و 

نمک خانگی را جایگزین سرم کرده اند.
یکی از مدیران ســازمان بهزیســتی که نخواست 
نامش ذکر شود با اعلام این خبر افزود: هزینه های 
زندگی بــرای افراد دارای معلولیت افزایش زیادی 
داشته. معلولان بیش از این قادر به تحمل گرانی 
نیستند و این طور که مشــاهده می شود بسیاری 
از خانواده هــا اخیراً در پــی افزایش قیمت سِرم و 

نایاب شــدن آن از محلول آب و نمک خانگی برای 
استفاده  فرزندانشــان  شست وشــوی زخم بســر 

می کنند.
وی افزود: واقعیت این است که افزایش مستمری 
معلــولان کمکی به معاش یــا تأمین اقلام دارویی 
مورد نیاز آنها نداشــته چرا که رشــد تورم و گرانی 
چند برابر مستمری آنها بوده و زور مستمری ناچیز 
معلــولان به تأمیــن حداقل های زندگــی آنها هم 

نمی رسد.
این متخصص توانبخشــی اذعان کــرد: معلولان 

تحت پوشش بهزیستی که از سازمان مستمری و 
یا هزینه پرستاری دریافت می کنند تنها بخشی از 
نگرانی و دغدغه ما را تشــکیل می دهند و دغدغه 
اصلی ما افرادی هســتند که سال هاســت پشت 
نوبت دریافت خدمات و مستمری  مانده  و درآمدی 

ندارند.
شستوشــوی زخم بســر با محلــول آب و •

نمک
اکرم. ف، مادر یک جوان 41 ســاله آسیب نخاعی 
می گویــد: هزینــه تهیــه سرم شست وشــو بــرای 
شستن زخم بسر پسرم بســیار بالاست  علاوه بر 
ایــن تازگی ها همین سرم را هــم پیدا نمی کنیم. 
ســه هفته اســت بــرای تهیــه یک سرم بــه تمام 
داروخانه هایــی کــه می شناســم سر می زنم و باز 

نمی توانم سرم پیدا کنم.
وی می افزاید: اخیراً هم به خاطر قیمت بالای سرم 
و هم به دلیل نایاب بــودن آن، زخم های محمد را 
با محلول آب و نمک خانگی شست وشو می دهم. 
نمی دانم این راه خوبی اســت یا ممکن است پس 
از مدتی جان بچه را در معرض خطر قرار دهد اما 

در حال حاضر راه دیگری ندارم.
اکرم بیان می کند: ماه گذشــته پسر بزرگرم چند 
خیابان را داروخانه به داروخانه گشــت تا توانست 
دو عــدد سرم که مصرف دو روز محمد اســت پیدا 
کند و بعد از آن دیگر نتوانســتیم سرم پیدا کنیم. 
زخم ها را هم نمی توانســتم به حال خود رها کنم 
چــون به سرعت عفونی می شــود و در صورت وارد 
شــدن عفونت بــه خون بلافاصله بچــه در معرض 
خطــر مرگ قرار می گیرد. بــرای همین به توصیه 
یکی از مادرانی که او هم فرزند آسیب دیده نخاعی 
دارد فعلا به محلول آب و نمک خانگی پناه برده ام.

قادر به خرید سرم نیستیم
مریم. الف که یک برادر آســیب دیده نخاعی دارد 
نیز می گوید: برادرم 4 ســال پیــش در یک اتفاق 
بســیار بی اهمیت دچار معلولیت شد. او در نوروز 
ســال 1۳97 چند ســاعت قبل از سال تحویل از 
روی چهارپایه افتاد و از نخاع آســیب دید. او برای 
نصــب پــرده روی چهارپایه رفته بود کــه ناگهان 
چهارپایه کج شد و از آن بالا با سر پرت و از گردن 
نخاعی شد و توانایی حرکتی اش را از دست داد. 

مریم بیان می کند: حالا 4 ســال اســت هفته ای 
چنــد بــار او را روی یک ملافــه می گذاریم و برای 
نظافت کشان کشــان تا حــمام می بریم. ما حتی 
یک تخت یــا ویلچر برای اینکه بــرادرم را روی آن 
بگذاریم، نداریم و همین باعث شــده تا زخم های 

بسرش عمیق تر از چیزی که باید بشود.
بازنشســتگی  مســتمری  پــدرم  می افزایــد:  وی 
ناچیزی دارد که به زحمــت از عهده مخارج خانه 
و هزینه های برادرم برمی آید، برای همین اخیرا با 
افزیش قیمت اقلام دارویی دیگر توان تهیه دارو و 
به خصوص سرم را نداریــم و به جای آن زخم های 
برادرم را با محلول آب و نمک شست وشو می دهم.

مریم ابراز می دارد: مادرم به شــدت نگران است و 
می گویــد: این بچه در اثر اســتفاده از آب و نمک 
به جــای سرم، از دســت مــی رود، بــا این حال ما 

راهکار دیگری نداریم.
تخصیص سهمیه سرم ضروری است•

یک متخصــص توانبخشــی می گوید: اســتفاده 
از محلــول آب ونمک به جــای سرم در بیــن افراد 
نخاعی و خانواده هایشــان رواج زیادی پیدا کرده 
و بســیاری از خانواده ها به دنبــال نایاب و گران 
شــدن قیمت سرم، برای شست وشوی زخم  بسر 
فرزندانشان محلول خانگی آب ونمک را جایگزین 

سرم کرده اند.
به گفته دکر ابراهیمی این پدیده نادری است که 
تاکنون در هیچ جای دنیا مشاهده نشده، بنابراین 
دولــت باید با فوریت فکری برای این افراد کرده و 
با تخصیص سهمیه سرم به افراد ضایعه نخاعی به 

داد آنها برسد.
وی می افزاید: زخم بسر همراه همیشگی بیماران 
آسیب دیده نخاعی و عواقب آن محرزاست. این زخم 
ها روزانه باید مورد شست وشو قرار گیرد تا عمیق و 
عفونی نشــوند برای همین سِرمُ برای شستن زخم 
این افراد ضروری است و نباید رویه طوری پیش رود 

که خانواده این افراد از تهیه سرم بازبمانند.
به گفته ابراهیمی سازمان بهزیستی باید در اسرع 
وقت وخامت شرایط آســیب دیدگان نخاعی را به 
مراجع بالاتر انتقال داده و از دستگاه هایی مانند 
وزارت بهداشــت کمــک بگیــرد تا شــاهد فجایع 

انسانی در این زمینه نباشیم.

بهزیســتی به عنــوان دبیر ســتاد مناسب ســازی می تواند مناسب ســازی را از •
شهرداری ها پیگیری کند تا تردد معلولان آسان شود اما میزان  فعالیت این سازمان 
کم و کند اســت و به نظرم مدیران بهزیســتی اگر می خواســتند و می توانســتند 

اتفاقات بهری برای معلولان می افتاد.

با افزایش قیمت ها و نایاب شدن سِرمُ در بازار صورت گرفت؛

افراد ضایعه نخاعی محلول آب و نمک 
را جایگزین سرم کردند
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 وزیر کشــور اخیرا از اضافه شدن سالانه ۶0 
هزار معلول ناشی از ســوانح جاده ای به جمعیت 
معلولان کشور خبر داده و گفته از این تعداد بیش 

از ۳ هزار نفر ضایعه نخاعی هستند.
در  وحیــدی  احمــد  توانــا؛  پیــک  گــزارش  بــه 
بیست وچهارمین جلسه ستاد هماهنگی و پیگیری 
مناسب ســازی کشــور به روند افزایش سالانه۶0 
هزار معلول در کشــور اشــاره کرده و گفته کاهش 
تصادفــات جاده ای می تواند به ســهم خود نقش 

مهمی در کنرل جامعه معلولان داشته باشد.
وی خدمت به معلولان را افتخاری بزرگ دانســته 
و تأکیــد کرده لیســت اقدامــات مورد نیــاز برای 
عزیزانی که از مشکلات ناتوانی جسمی برخوردار 
هســتند، احصاء و دســتگاه های ذی ربط با تمام 

ظرفیت وارد عمل شوند.
وحیــدی آمار جامعه معلولان کشــور را حدود یک 
میلیون و 800 هزار نفر دانسته و گفته با توجه به 
اینکه در فصل بودجه ریزی قرار داریم، لازم اســت 
امکانــات و تجیهزات مــورد نیاز جامعــه معلولان 

بررســی و در فصل بودجه ســال آتــی پیش بینی 
شود.

بیان این دو نکته از زبان وزیر کشــور جای بحث و 
بررسی بسیار دارد.

وزیر کشــور از اضافه شدن سالانه ۶0 هزار معلول 
به جمعیت معلول کشــور ســخن می گوید، او که 
دقیقاً در جایگاهی قــرار دارد که می تواند هیأت 
دولت را نســبت به وضعیت معلــولان آگاه کرده و 
زمینه ساز تصویب قوانین اصلاح کننده جاده ها و 
خودروهای کشور و همچنین آموزش رانندگان در 
سراسر اســتانها شود و با اتخاذ اقدامات بازدارنده 
موجب کاهش بروز معلولیت در ســوانح رانندگی 
شود، تنها به اعلام خبر و تأکید بر پیگیری مراجع 
زیردستی خود بســنده می کند و احتمالا انتظار 
دارد آمــار مذکــور با همیــن تأکیــدات و بصورت 

خودبه خود کاهش پیدا کند.
در حالیکه کاهش تعداد معلولان ناشی از سوانح 
جاده ای جز اعلام و تأکید؛ به اقدام عملی جدی 
نیــاز دارد و ایــن از عهده وزیر کشــور بــه عنوان 

عالی تریــن نماینــده دولــت در اداره امور کشــور 
برآمدنــی اســت و لذا توصیه وی به کســی جز به 

خویشتن باز نمی گردد.
صحبت های وزیر کشور همچنین نشان می دهد 
وی از تعداد افرادی که سالانه در اثر سوانح جاده 
ای معلول می شوند آگاه است و حتی به اینکه سه 
هــزار نفر از این افراد دچــار معلولیت از نخاع می 
شــوند نیز اشراف دارد بنابرایــن وی با این میزان 
از آگاهــی چرا زمینه ســاز اراده عــزم جدی دولت 
برای اجرای قانون حمایت از معلولان و تخصیص 
اعتبــارات لازم برای آن نمی شــود محل پرســش 

است.
وحیدی در مقام معاون وزیر و جایگاه اسراتژیک 
خــود همچنین می توانــد مســبب اشراف دولت 
و شــخص رئیس جمهوری نســبت بــه مظلومیت 
و نادیده گرفته شــدن چندین ســاله افــراد دارای 
معلولیــت و به دنبال آن اولویت دهی به این طیف 
شــود اما دلیل آنکه این اتفاق از وی نمی جوشــد 

چیست؟
ایــراد دیگری که به گفته های وزیــر می توان وارد 
کرد این اســت که وی آمار معلولان را یک میلیون 
و 800 هــزار نفر دانســته آن هم به طور حدودی. 
در حالــی که آنچه باید مــورد تأکید و دغدغه وی 
باشــد انجام بــا فوریت سرشــماری برای بــرآورد 
دقیق جمعیــت و در کنار آن جمعیت افراد دارای 

معلولیت است.
البته وزیر کشــور باید آگاه باشــد در کشوری که 
1۶ ســال از آخرین سرشــماریِ صورت گرفته در 
آن می گــذرد و در همان سرشــماری هم معلولان 
شمارش نشده اند نه تنها به آمار حدودی نمی توان 
اعتــماد کــرد بلکه بــرای صــدور دســتور انجام 

سرشماری حتی لحظه ای جای درنگ نیست.
از طرفی باید دانســت این آمار معلولانی است که 
خود را به بهزیســتی معرفی کرده و تحت پوشش 
قــرار گرفته انــد وگرنه تعــداد معلولان ســاکن در 
شهرستان ها، روســتاها و مناطق دورافتاده بسیار 
بیشــر از چیزی اســت که بتوان آن را برآورد کرد 
و همچنیــن این منهــای آماری اســت که اگرچه 
معلولیت دارنــد اما به دلایل شــخصی، فرهنگی 
و اجتماعــی حاضر به پذیــرش معلولیت خود و به 

موازات آن عضویت در بهزیستی نیستند.

عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس:

حذف ردیف بودجه 
قانون معلولان محل 

نقد است
بهزیســتی دســت مجلــس را برای •

دفاع از قانون معلولان پر کند

 عضــو کمیســیون بهداشــت و درمــان 
مجلــس اقدام دولــت مبنی بر حــذف ردیف 
بودجه قانون حمایت از معلولان را محل انتقاد 

دانست.
رضا آریان پــور در گفتگــو با پیک توانــا، ابراز 
داشــت: ایــن اقــدام مــورد نقد اســت چون 
خدمات دهــی به افــراد دارای معلولیت قابل 
قطــع کردن نیســت، از ســازمان بهزیســتی 
می خواهــم تا اطلاعات مورد نیــاز در رابطه با 
قانون حمایت از معلولان را به دست ما برساند 
تا بتوانیم با دســت پر از برگشت ردیف بودجه 

آن دفاع کنیم .
نماینــده مینودشــت و کلاله ادامــه داد: در 
ســازمان هایی کــه درآمد اختصاصــی دارند، 
درآمد حذف ردیــف بودجه آن ردیف را جبران 
می کند اما بهزیستی یک سازمان هزینه ای و 
فاقد درآمد اختصاصی اســت و خدمات دهی 
به گروه معلولان قابل قطع کردن نیست، باید 

تداوم داشته باشد و مردم هم انتظار دارند.
وی با بیان این مطلب که حذف ردیف بودجه 
قانون معلولان باید بررسی شود، گفت: ممکن 
اســت دولت برای این اقدام پاســخی داشته 
باشــد که با بررسی دقیق تر مشخص می شود 
و تنها راه حل رفع این مشــکل این اســت که 
ســازمان بهزیســتی برگشــت این ردیف را به 
مجلس پیشــنهاد بدهد چون در ایام بررســی 
بودجه در کمیسیون ها وزارتخانه و سازمان ها 
می توانند پیشــنهادات خود را به مجلس ارائه 

دهند.
این عضو کمیســیون بهداشــت بــا بیان این 
مطلــب کــه نماینــدگان مجلــس نســبت به 
نهادهــای امــدادی ماننــد کمیتــه امــداد و 
بهزیســتی نگاه مثبت دارند، ادامــه داد: اگر 
بهزیســتی در این زمینه اعــلام کند حتماً در 

کمیسیون تلفیق بررسی و رأی خواهد آورد .
این نماینده مجلس اذعان داشت: البته حذف 
یا ادغام ردیف های بودجه در بخش های دیگر 
از جمله بخش درمان و سلامت و همچنین در 
ســنوات گذشــته نیز رخ داده و اصولاً مرسوم 

است.

نماینده مازندران:

مدیران بهزیستی 
ضعیف، کوته فکر و 

ناکارآمدند 
 نماینده مازندران در مجلس مدیران سازمان 
بهزیستی کشور را افرادی بسیار ضعیف، ناکارآمد 

و از نظر مدیریتی بسیار کوته فکر خواند.
به گزارش پیک توانا؛ علی اصغر باقرزاده در پاســخ 
به چرایی اقــدام دولت در حــذف ردیف بوددجه 
قانون حمایت از معلولین گفت: لایحه بودجه را در 
این بخش هنوز مطالعه نکرده  ام اگر چنین اتفاقی 
افتاده باشــد یعنی مدیران بهزیستی  نتوانسته اند 
دفاع کرده و عمق مشــکلات این گروه  را به دولت 

برسانند.
وی بــا تاکید بــر ضعیف و ناکارآمدبــودن مدیران 

سازمان بهزیستی، گفت: سوء مدیریت در سازمان 
بهزیستی فراوان  است.

نماینده اســتان مازندران در مجلــس ادامه داد: 

پیگیری بهزیســتی در زمینه معلولیــن را ضعیف 
می دانم و معتقدم مدیران این سازمان نتوانسته اند 

آنچه شایسته این قشر مظلوم است را ادا کنند.

وزیر کشور معرف
یا حلال مشکلات معلولان؟

وزیر کشور از اضافه شدن سالانه 60 هزار معلول به جمعیت معلول کشور سخن •
مــی گوید، او که دقیقاً در جایگاهی قرار دارد که می تواند هیأت دولت را نســبت به 
وضعیت معلولان آگاه کرده و با اتخاذ اقدامات بازدارنده موجب کاهش بروز معلولیت 
در سوانح رانندگی شود، تنها به اعلام خبر و تأکید بر پیگیری مراجع بسنده می کند و 
احتمالا انتظار دارد آمار مذکور با همین تأکیدات و بصورت خودبه خود کاهش پیدا کند
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 معصومــه مــادر دو دخر معلول جســمی-
حرکتــی شــدید اســت. او می گوید از چهــار ماه 
پیــش تاکنون هر وقت هر جــا قصابی دیدم پایم 
نمی کشــید از جلوی آن رد بشــو        م. هــر بار هوس 
کردم گوشت بخرم و برای بچه هایم غذایی مفصل 
بپزم می دیدم وســعم نمی رســد. بچه ها پوست و 
اســتخوان شده اند اما هر بار که دل به دریا زدم و 
برای خریدن گوشت جلو رفتم یادم افتاد با این کار 
پولــی بــرای پوشــک و داروی بچه هــا نمی ماند؛ 
بــه اینجا که می رســیدم از قصابــی راحت تر دل 

می کندم و می رفتم. 
معصومه بیان می کند: قیمت هر بســته پوشــک 
بیــش از 200 هــزار تومــان اســت و هــر یک از 
دخرهایم با کلی مراقبت و احتیاط دراســتفاده، 
هفته ای یک بســته پوشــک نیاز دارنــد. یعنی ما 
ماهانه حــدود 2 میلیون تومان فقــط برای خرید 
پوشــک نیاز داریم در حالی که مستمری ماهانه 
دخران من ماهانه فقط پانصدوچهل  هزار تومان 

است.
او ادامــه می دهد: برای تعدیــل هزینه ها، دو ماه 
اســت یک نیمه از ماه جای پوشــک برای بچه ها 
دســتمال های پارچــه ای اســتفاده می کنــم که 
شســتن و خشــک کردن ایــن دســتمال ها برای 

استفاده مجددشان داستان خودش را دارد.

پــرم بــرای کاهش مــرف پوشــک آب •
نمی خورد

 sma مــادر دیگری که فرزند 14 ســاله مبتــلا به
دارد، می گویــد: بچه هــای دارای معلولیت زودتر 
از بقیه بچه ها بزرگ می شــوند و زودتر از سنشان 
می فهمند؛ چندی پیش داشــتم حساب و کتاب 
می کــردم که مجید هفته ای چند بســته پوشــک 

نیــاز دارد تا ببینم بــرای تهیــه آن از کدام هزینه 
بایــد بزنم که گویا مجید متوجه شــده بود. بعد از 
آن چند روز پشــت سر هم دیدم انــگار مجید آب 
نمی خــورد. مدتی او را تحت نظــر گرفتم و دیدم 
اشــتباه نکرده ام. بــه هزار زحمت علــت کارش را 
از زیر زبانش ببرون کشــیدم و متوجه شــدم برای 
صرفه جویی در مصرف پوشــک و به خیال کاهش 
هزینه ها، آب خوردن را به خودش حرام کرده است.

این مــادر در حالی که اشــک هایش را با گوشــه 
روسری اش پاک می کنــد، ادامه می دهد: همین 
باعث آســیب کلیه ها و عفونت مثانه  مجید شــد و 
الان بعد از دو ماه دوا و دکر تا حدودی بهر شده 

است.

استفاده از چادر کهنه جای پوشک•
»راحلــه« دخر مبتلا به ســی پی شــدید یا همان 
فلــج مغزی اســت. او در یکی از شهرســتان های 
اطــراف تهــران زندگــی می کند و هــر روز غروب 
کشان کشــان خودش را به در کوچه می رســاند، 
همان جا می نشــیند و ســاعتی رفت وآمد آدم ها را 
تماشــا می کند. خواهرش می گوید: غروب ها که 

دلش می گیرد می آید کوچه را تماشا می کند. 
خواهر راحله تعریف می کند: یک ویلچر معمولی 
حداقل 8 و یک ویلچر برقی دست کم ۳0 میلیون 
تومان هزینــه دارد کــه خرید هیچ کــدام آنها در 
توان پدر پیر ما که هنوز در 70 ســالگی کارگری 

می کند، نیست.
او ادامه می دهد: راحله هر روز احتیاج به پوشــک 
دارد اما پول ما به خرید این چیزها نمی رسد. چند 
چادر قدیمی داشــتیم که آنها را برش داده و برای 
او اســتفاده می کنیم. بدنش زخم و حساس شده 

اما فعلا تنها راهکار ما همین است.

مستمری معلولان، ناچیز و تحقیرآمیز•
مدیرعامل کانون معلولین ایرانیان توانا مستمری 
بهزیستی را ناچیز و تحقیرآمیز خوانده و می گوید: 
مبلغ مســتمری معلولان اگرچه امسال ۳0 درصد 
افزایــش داشــته اما حتــی برای انجــام کمرین 

نیازهای معلولان هم کافی نیست.
ســید اکبر حســینی بیان می کند: هزینــه لوازم 
توانبخشی معلولان در سال های اخیر، تا پنج برابر 
گران شــده، عصا، ویلچر و سمعک دست نیافتنی 
شده اند و حتی قیمت لاستیک ته عصای معلولان 

با مستمری یک ماه آنها برابری می کند.
وی می افزایــد: هزینــه حمل ونقــل افــراد دارای 
معلولیت سرســام آور شــده، این در حالی اســت 
که بســیاری از معلولان برای مراجعه به پزشــک، 
کاردرمــان، فیزیوتــراپ و... نیــاز بــه تــردد دائم 
در شــهر دارنــد در حالی که در اغلب شــهرهای 
کشــور شــهرداری ها هنــوز در برابــر نص صریح 
قانــون حمایت از معلولان مبنــی بر ارائه خدمات 
حمل ونقل رایگان به معلولان مقاومت می کنند و 

برخی حتی از وجود چنین قانونی بی خبرند.
حســینی اذعان می دارد: قیمت هر بسته پوشک 
بزرگسالان که معلولیت های شدید به آن نیاز مبرم 
دارند به بیش از 200 هزار تومان رســیده،  اگر هر 
فرد معلول هفته ای دو بســته ایزی لایف استفاده 
کند هزینه ماهانه آن بــه حدود دو میلیون تومان 
می رســد بنابراین معلولان با مستمری بهزیستی 
حتی پوشک مورد نیازشان را هم نمی توانند تهیه 

کنند.
این عضو هییــإت مدیره کانون توانا همچنین ابراز 
کرد: وضعیت خانواده های دارای یک عضو معلول 
با تکیه به مســتمری و خدمات بهزیستی قادر به 
تأمیــن نیازهای اولیه عضو معلول خود نیســتند، 

بنابرایــن باید دیــد خانواده هایی که ســه یا چند 
عضو معلول دارند چگونه با مستمری یک میلیون و 

90 هزار تومان روزگار می گذرانند؟

بهزیستی، ناکارآمد و ناتوان•
طبق بررسی های به عمل آمده در سطح جهانی و 
آنچه در کشــورمان مشاهده می شود، افراد دارای 
معلولیت به اقشــار کم درآمد جوامــع تعلق دارند، 
به خانواده های با سطح درآمد پایین که عموماً در 
حاشیه  شــهرها زندگی می کنند و نسبت به سایر 
گروه ها دسرســی کمری به بهداشــت، درمان، 
تغذیه مناســب و ســایر امکانات دارنــد. از طرفی 
بالاتریــن نرخ بیکاری هم به معلــولان برمی گردد 
چــون این افراد اغلــب به دلیــل محدودیت های 
جسمی و البته عدم دریافت آموزش  و مهارت های 
لازم که باز ریشــه در فقر خانواده ها دارد موفق به 
احراز موقعیت های شغلی چندانی نشده و معمولا 

فاقد درآمد ثابت و مکفی هستند.
بنابراین ســازمان بهزیسی با چنین جامعه هدفی 
روبروســت. جامعه ای دردمند، فقیر و فاقد شغل. 
لذا این ســازمان از پیش می داند کــه همه ابعاد 
زندگی افراد دارای معلولیت هزینه بر اســت و باید 
خود را برای مواجهه با چنین جامعه ای آماده کند.

اما چیزی که در ســالیان گذشــته از عملکرد این 
ســازمان دیده شده، غافلگیرشــدن بهزیستی در 
دل بحران هــا، نداشــتن تمهیدات موثــر در حل 
چالش های موجود و ناتوانی در رفع قدیمی ترین و 

بدیهی ترین مشکلات معلولان است.
این سازمان هنور نتوانسته مجلس را در تمام ادوار 
گذشته نسبت به نیازمندی های معلولان آگاه کند 
و یک بار برای همیشــه فرهنگ تخصیص بودجه 

کامل و جامع برای این حوزه را جا بیندازد.

 وضعیت خانواده های دارای یک عضو معلول با تکیه به مســتمری •
و خدمات بهزیســتی قادر به تأمین نیازهــای اولیه عضو معلول خود 
نیستند، بنابراین باید دید خانواده هایی که سه یا چند عضو معلول دارند 

چگونه با مستمری یک میلیون و 90 هزار تومان روزگار می گذرانند؟

هزینه پوشک از مستمری بیشتر استهزینه پوشک از مستمری بیشتر است
دغدغه های معلولان به خرید پوشک رسید•
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 فریبا با مشــکل سی پی یا همان فلج مغزی 
به دنیا آمد. از کودکی روی نیمی از بدنش کنرل 
نداشــت. به ســن حرف زدن که رســید دیدیم در 
گفتار هم مشــکل دارد. بعدها دکرها تشــخیص 
دادند بهره هوشی اش نسبت به هم سالان خودش 

پایین تر است. 
حالا فریبا 21 ســاله است؛ با سواد نصفه و نیمه، 
چــون چند کلاس بیشــر درس نخوانــده، یعنی 
ذهنش بیشــر از این یــاری نکــرد. آموزش های 
هنری هم نتوانســت ببیند، شرایط جســمی اش 
اجازه نمــی داد. تنها کاری که توانســتیم در این 
سالها برایش انجام دهیم ورزش بود. گاهی بوچیا، 

گاهی بدنسازی و کمی شطرنج.
این شرح حال دخر من اســت. در این ســال ها 

می توانم بگویم معلولیتش بیشر شده کمر نه.
اما چندی پیش از بهزیســتی مــا را برای ارزیابی 
مجــدد معلولیــت دخــرم بــه کمیســیون ویــژه 

بهزیستی فرستادند. 
 از هزینه هایــی که بــرای کمیســیون می گیرند، 
سختی رفت  و آمد و معطلی که بگذریم در نهایت 
شدت معلولیت فریبا را از خیلی شدید به متوسط 
کاهش دادند. علت را پرســیدم، گفتم مگر دخر 
من شــفا پیــدا کــرده؟ گفتند معلولیت شــدید و 
خیلی شدید ویژه کســانی است که هیچ حرکتی 

ندارند، دخر شما باز یک تکانی می خورد. 
اینها را ثریا. الف می گویــد. مادر یک دخر دارای 
معلولیت. او ادامــه می دهد: چند وقت بعد برخی 
کمک هــای موردی از جمله کمک های معیشــتی 
فریبا را قطع کردند. برای اعراض به اداره بهزیستی 
رفتــم، گفتند این خدمات فقط بــه معلولیت های 
شدید تعلق می گیرد، معلولیت دخر شما متوسط 
اســت. آنجــا متوجــه شــدم علت کاهش شــدت 
معلولیت، قطع کردن خدمات و احتمالاً هزینه های 
سازمان است و گر نه معلولیت دخر من در این 21 

سال افزایش هم داشته است.

یک اقدام غیرمنطقی•
سازمان بهزیستی اخیراً با برگزاری کمیسیون های 

پزشــکی، افراد دارای معلولیتی که سال هاســت 
تحت پوشش این ســازمان بوده و کارت معلولیت 
دارنــد را برای بررســی مجــدد شــدت معلولیت 
فرامی خوانــد و در فرآیند این کمیســیون شــدت 

معلولیت آنان را کاهش می دهد.
این اتفــاق در همــه اســتان ها، شهرســتان ها و 
نقاط دور افتــاده جریــان دارد. برخی می گویند 
شــدت معلولیت آنان در حالی که از خیلی شدید 
به شــدید کاهش یافته که در ســال های اخیر به 
دلیل بیماری و سایر مسائل دچار شدت معلولیت 
و حتی معلولیت ثانویه نیز شــده  اند. برخی دیگر 
اذعــان دارنــد این اقدام بهزیســتی در راســتای 
کاهــش خدمت دهی به معلــولان و البته کاهش 

هزینه های سازمان است.
به هر روی این اقدام با هر منشــأ و نیتی که دارد، 
منطقی به نظر نمی رسد. این امر ممکن است در 
برخی از معلولیت های خفیف صادق باشد اما در 

بین تمام انواع معلولیت قطعاً عمومیت ندارد.
چرا کــه افرادی که آســیب نخاعی یــا قطع عضو 
هســتند یا بیمارانsma ، دیسروفی یا ms که با 
گذر زمان مستهلک تر می شوند چگونه توانسته اند 
دچــار کاهش شــدت معلولیت شــوند؟ یــا افراد 
کم بینا که مدام با افزایش ســن بخش بیشری از 
بینایی خود را از دســت می دهند، همچنین افراد 
نابینا یا ناشنوای مطلق چگونه روند بهبود را پیش 

گرفته اند؟

کمیسیون های فرمایشی•
حســین میراحمــدی بــا معلولیت نخــاع از کمر 
می گوید: من هم از شــفایافتگان هستم. من 14 
سال پیش در روســتایمان از پشت بام افتادم و از 
کمر قطع نخاع شــدم، از همان موقع تاکنون روی 
ویلچر می نشینم اما در آخرین کمیسیون پزشکی 
بهزیســتی که البته به عقیده مــن بدون ضرورت 
تشــکیل شــده بود معلولیتم را از خیلی شدید به 

شدید کاهش دادند. 
او بیان می کند: در جلســه کمیســیون با شنیدن 
ایــن حــرف زدم زیر خنــده، باورم نمی شــد چند 

پزشــک دور هــم جمــع شــوند و تشخیصشــان 
کاهش معلولیت یک فرد نخاعی باشــد اما پس از 
کمیســیون وقتی چند نفر دیگر را دیدم که مانند 
خودم برایشان کاهش معلولیت تشخیص داده اند 
متوجه شــدم کمیسیون های پزشــکی، فرمایشی 

هستند و نتیجه از قبل معلوم است.

کاهــش شــدت معلولیــت راه قطع کــردن •
خدمات

ع. ب یکی از پزشــکان حاضر در کمیسیون های 
کارکنــان  از  و  بهزیســتی  معلولیــتِ  تشــخیص 
بهزیستی است. او می گوید: بهزیستی از دو سال 
پیش بنــای کار را بر کاهــش هزینه ها و خدمات 
گذاشــت. آن دوره به نحوه تشــخیص معلولیت ها 
ایراداتی وارد بود. برخی این ایراد را دست گرفتند 
و به  نام اصلاح رویه، پا را روی پدال کاهش شدت 
معلولیت گذاشــتند. حتی در آیین نامه تشخیص 
معلولیت هم تغییراتی ایجاد کردند و به این ترتیب 
کاهــش معلولیت به جز چنــد مورد جزئی به همه 

انواع معلولیت تعلق گرفت.
وی در ادامه می گوید: طبق آیین نامه جدید شدت 
اغلب معلولیت ها یک ســطح کاهش داده شــد و 
همین اقدام تحول بزرگی در ارائه خدمات سازمان 
ایجــاد کــرد. مثلا کاهــش شــدت معلولیت های 
متوســط به خفیف موجب شــد تا ســازمان طبق 
آیین نامــه به این افراد شــهریه های دانشــجویی 
پرداخت نکند یا مســتمری برخی را به این دلیل 
که معلولیت خفیــف دارند و منعی برای کارکردن 

ندارند قطع کردند.
به گفته این پزشــک، ســازمان بهزیستی با توسل 
بــه ایــن آیین نامــه از دو ســال گذشــته تاکنون 
کمک های معیشتی و حتی کمک هزینه پرستاری 
شمار زیادی از معلولان بسرگرا که بیشرین نیاز 
را به خدمات بهزیستی دارند هم قطع کرده و این 

عین تبعیض است.

جولان فقر مدیریت دلسوز در بهزیستی•
ســازمان بهزیســتی از فقــر مدیران دلســوز رنج 
می بــرد. چگونه ممکن اســت ســازمانی امدادی 
با وظایف مشــخص که مســئولیت رســیدگی به 
آســیب پذیرترین اقشــار جامعه را دارد هر سال به 
 جای افزایش خدمات و حمایت ها با انواع ترفندها 

از سر و ته خدمات خود بزند؟
چطور ممکن اســت بهزیســتی، همیــن خدمات 
نصفــه و نیمــه ای کــه هنــوز بــا شــأن »معلول« 
فرسنگ ها فاصله دارد را هم با بهانه  جویی از آنان 
دریغ کند در حالی که هیچ ســندی از توانمندی 
کامل آنان و اطمینان از استقلال و دوام آوردنشان 

در جامعه ندارد؟
ســازمان بهزیســتی تنها به بخش بسیار کوچکی 
از جامعه ای که جامعه هدف اوســت خدمت دهی 
می کند، چرا که در کشــوری با حدود 90 میلیون 
نفر جمعیت داشــتن کمر از دو میلیون شهروند 
معلــول نشــان می دهد هیــچ پایش درســتی از 
جمعیــت وجود نــدارد، امــا وقتــی خدمت دهی 
بــه همین جمعیــت بســیار کوچــک در این حد 
چالش برانگیز است آیا می توان به شناسایی همه 

معلولان کشور و نیازمندان واقعی امیدوار بود؟

نماینده دامغان:

برگشت ردیف بودجه 
قانون معلولان از 

پیشنهادات کمیسیون 
اجتماعی خواهد بود

 نماینــده دامغان گفت: یقیناً برگشــت 
ردیف بودجه قانون حمایت از معلولان یکی از 

پیشنهادات کمیسیون اجتماعی خواهد بود.
علی اکبر علیزاده برمی در گفتگو با پیک توانا 
بیان کرد: حــذف ردیف بودجه قانون حمایت 
از معلولان در کمیسیون اجتماعی  مطرح شد 
و یقیناً برگشت ردیف بودجه قانون حمایت از 
معلولان از پیشــنهادات کمیسیون اجتماعی 

خواهد بود. 
وی ادامه داد: حذف ردیف این قانون پیشنهاد 
دولت اســت اما مجلس اجــازه دارد نظر خود 
را اعــلام و اعــمال کند و تصور این اســت که 
برگشت این ردیف در کمیسیون تلفیق اصلاح 

و در صحن تصویب شود.
بــه گفته ایــن نماینده مجلس ردیــف بودجه 
قانــون حمایت از معلولان می تواند برگردد اما 
باید دید سیر قضیه چگونه پیش خواهد رفت.

عضو کمیســیون کشــاورزی مجلــس اذعان 
کرد: ما افــراد دارای معلولیت را فرزندان خود 
می دانیــم و تســهیل در امور آنها و برگشــت 
ردیف بودجه قانون مربوط به این گروه وظیفه 

نمایندگان مجلس است.

کاهش شدت معلولیت
ترفند بهزیستی برای کاهش خدمات

ســازمان بهزیســتی تنها به بخش بســیار کوچکی از جامعه ای که جامعه هدف اوســت •
خدمت دهی می کند، چرا که در کشوری با حدود 90 میلیون نفر جمعیت داشتن کمر از دو 
میلیون شهروند معلول نشان می دهد هیچ پایش درستی از جمعیت وجود ندارد، اما وقتی 
خدمت دهی به همین جمعیت بسیار کوچک در این حد چالش برانگیز است آیا می توان به 

شناسایی همه معلولان کشور و نیازمندان واقعی امیدوار بود؟
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 دولت در بودجه 1402 ردیف اعتبار قانون 
حمایت از معلولان را با توســل به این ادعا که این 
اعتبار به مجموع بودجه سازمان بهزیستی اضافه 

شده، حذف کرده است .
در کنار این اصل که این اقدام اقدامی غیرقانونی 
است و دولت ها حق حذف و نادیده گرفتن قوانین 
شفاف کشور را ندارند، اساســا از دولت ها  انتظار 
مــی رود دســتگیر گروه هــای آســیب پذیر جامعه 
باشند و در شرایط بحرانی از فشار مضاعف به آنان 

پیشگیری کنند .
ایــن انتظار از دولت آقای رئیســی که در بحبوحه 
انتخابــات بــا مانــور روی حمایت  از افــراد دارای 
معلولیت، نســبت به ساماندهی وضعيت معلولان 
ایــران اطمینــان داد ه بــود، بــه مراتب بیشــر و 

عمیق تر بود.
امــا وی ابتدا با عدم تغییر سیاســت های ســازمان 
بهزیستی، سپس با لایحه افزایش ناچیز 10 درصدی 
مستمری جامعه هدف بهزیستی که توسط مجلس به 
۳0 درصد افزایش یافت و اخیرا با حذف ردیف بودجه 
قانــون حمایت از معلولان نشــان داد که این مانور، 
نمایشی بیش نبوده و وی در جایگاه رئیس جمهوری 
نه تنها قلبا اعتقادی به حمایت عزتمندانه معلولان 
ندارد بلکه ریشــه نگرش وی همچنان در رفتارهای 

صدقه محور غوطه می خورد.
تلاش کنشــگران مدنی، انجمن ها و فعالان حوزه 
معلولیت همگی تلاش خواهند کرد ردیف بودجه 
مذکور مجــددا احصا و به لایحــه بودجه بازگردد 
اما این اتفاق تغییــری در نگاه جامعه معلولین به 
سیاســت های رئیس جمهوری نخواهد داشت چرا 
که وی به عنوان شــخص اول دولت، نتایج عملی 
وعده هایش را ابراز داشت و نشان داد این وعده ها 

دست کم برای خودش جدی نبوده است .

فعال حــوزه معلولان: ردیــف اعتبار قانون •
معلولان نقض قانون است 

مدیر عامل شــبکه ملی نابینایان کشور )چاوش( 
نیــز گفت: در بودجــه 1402 ردیف بودجه قانون 
حمایت از معلولان حذف شده و این خلاف قانون 
اســت . ما نســبت بــه آن اعراض جــدی داریم و 
معتقديم عواقب  این اقدام در ســال های بعد خود 

را نشان می دهد .
ســهیل معینی این اقــدام دولت را نقــض قانون 
خوانــد و گفــت: چــون در قانــون وجــود ردیف 
بودجه ای تصریح شده بنابراین دولت نمی تواند آن 

را حذف کند و این اقدام غیرقانونی است.
وی با بیان اینکه غیرقابل توجیه اســت که دولت 
بگوید  ما در بودجه بندی ســلیقه ای عمل کردیم، 
تأکید کرد: دولت باید ردیف را طبق قانون رعایت 
کند و عدم شــفافیت در این زمينه می تواند منجر 
به فرار دولت از مشــخص شــدن میزان تخصیص 

بودجه به احکام قانون شود .
این کنشــگر مدنی حوزه معلولان افزود: دولتی ها 
می گویند بــا حذف ردیف بودجــه قانون حمایت 
از معلولان اتفــاق خاصی نیفتاده چون بودجه آن 
در سرجمع بودجه بهزیســتی منظور شده اما این 

دلیل مورد قبول ما نیست.
وی افزود: رعایت ردیف بودجه، الزام قانونی است 
و مــاده ۳0 قانون حقوق معلولان تصریح کرده که 

احــکام این قانون باید ردیف بودجه ای مشــخص 
داشته باشند حتی اگر رقم گنجانده شده در این 
ردیف کم باشــد همانگونه که تاکنون بودجه این 
قانون با آنچه که باید، فاصله زیادی داشته است.

 این فعال حوزه معلولین، حذف ردیف اعتبار قانون 
حمایــت را نقض قانون دانســت و با بیــان اینکه 
دولــت نباید قانونی که خود مصوب کرده را نقض 
کند، افزود: بحث بعدی این است که ردیف بودجه 
فقــط چهارچوبی بــرای تخصیص پــول و اعتبار 
نیست که بتوان تغییر عنوان را برای آن قابل قبول 
دانســت بلکه این ردیف معیار و شــاخصی است 
بــرای اینکه ما میزان تخصیص بودجه برای قانون 
حقوق معلولین را بسنجیم و بدانیم چقدر بودجه 

به این قانون اختصاص داده می شود .
وی گفــت: به طــور کلی بودجــه حــوزه معلولان 
ناشــفاف اســت به این دلیــل که در ســال های 
گذشته بخشــی از آن در قالب ردیف اعتبار برای 
قانــون حمایــت از معلولان منظور شــده و بخش 

دیگر نیز در دل بودجه بهزیستی آمده است .
به گفتــه معینی  در صورت عــدم تخصیص ردیف 
بودجه در ســال های بعــدی ردیابی بودجه قانون 
بســیار مشــکل خواهد شــد چون ردیفــی وجود 
نــدارد و این فقدان، هر گونــه نقد را با این توجیه  
که اعتبار در بودجه بهزیســتی دیده شده، بلااثر  

خواهد کرد .
مدیرعامل انجمــن باور ادامه داد: مشــکل دیگر 
این است که خود بودجه بهزیستی چند سرفصل 
بســیار کلی دارد که باز ردیابــی احکام را برایمان 
ســخت می کند. مثلا در بودجه این سازمان یک 
سرفصل کلــی به نام توانبخشــی وجــود دارد که 
بودجــه مراکز نگهداری معلولان اعم شــبانه روزی 
و روزانــه، همچنین بودجه تجهیــزات و همه ابعاد 
توانبخشی در دل آن اســت  و باز نمی توان معین 
کرد که برای هریک  از این نیازها به طور مشــخص 
چقدر بودجــه تخصیص یافته و ایــن موارد  علاوه 
بر ســخت  کــردن ارزیابی ها، شــفافیت در حوزه 

معلولین را به کلی گویی محدود می کند.
وی ادامــه داد: البتــه این شــیوه قانون نویســی 
بــرای مجری خوب اســت چــون دســت او  را باز 
می کنــد و معلــوم نیســت بــرای ایــن ردیف چه 
بودجه ای اختصــاص داده  و چقدر هزینه می کند 
و در پاســخگویی هم فقط یــک گزارش کلی ارائه 
می دهد امــا این برای گروه هــدف اصلا مطلوب 

نیست.
معینی با تاکید بر این مطلب که بودجه گذاری در 
کل مملکت و سپس در حوزه معلولین باید شفاف 
باشــد، تأکید کرد: ما به شدت نسبت به این رفتار 
دولت اعراض داریم و اعراضمان جوانب دیگری 
هــم دارد، چرا کــه صرفنظر از ضعف سیســتمی 
بهزیســتی، ناکارآمدی مدیران آن و همه اشکالات 
موجــود، از آنجا که بخش عمــده ای از بودجه این 
ســازمان مربوط به معلولین اســت می توان گفت 
بودجــه  تخصیــص داده شــده به بهزیســتی نیز 

تناسبی با تورم ندارد.
به گفتــه این فعال حوزه معلــولان، همین بودجه  
ناچیزی که به بهزیستی  می دهند باز بودجه بخش 
عملیاتی نیســت بلکه یک بخشی از آن مربوط به 
هزینه های جاری، حقوق و دســتمزد کارمندان و 

کارکنان این سازمان و هزینه های اداری آن است 
اما به نام گروه هدف بهزیستی تمام می شود .

معینی که ســابقه مشــاور وزیر رفاه را در ســنوات 
گذشــته در کارنامه کاری خــود دارد، اضافه کرد: 
دولت بــه هر حال این ردیف را حــذف کرده ، اگر 
مقصــود از این اقدام این اســت که بگوید بودجه 
را بــه سرفصل عمومی بودجــه برده ایم  باید گفت 
ایــن اقدام باعــث ناشــفافی و در بهرین شرایط 
غیرقابل ردیابی است و نمی توان گفت چقدر از آن 
به احکام قانون بودجه تخصیص داده شده است .

وی با بیان اینکه امسال دو موضوع مد نظر ماست، 
گفــت: اول اینکه هــر بودجــه ای  تخصیص داده 
می شود باید شفاف باشد ولو اینکه نامکفی باشد 
و دوم اینکــه بحث امســال متفاوت از ســال های 
پیش این است و باید مشخص شود دولت بالاخره 

با احکام قانون چه خواهد کرد .
وی اضافه  کرد: مســئولان دائــم منت می گذارند 
و می گوينــد ما بــه بهزیســتی توجه ویــژه داریم 
بااین حــال بودجه ای که به بهزیســتی  تخصیص 
داده انــد حتــی بخشــی از تورم ســالانه آنــان را 

نمی پوشاند.
به گفته معینی افزایش 20 درصد بودجه بهزیستی 
دیگر کفایت نمی کند چرا که شرایط کشور خاص 
و تورم وحشــتناک اســت و تحمل آن برای جامعه 
معلولان قابل پذیرش نیست و نمی توان با افزایش 

ناچیز مستمری ها اوضاع را سامان داد .
مدیرعامل شــبکه ملی چاوش با بیان این مطلب 
که خط فقر مطلق یک میلیون و 8۵0 هزار تومان 
اســت، افزود: مستمری معلولان حتی به خط فقر 
هم نمی رســد، ایــن وضعيت خارج از تــوان گروه 

هدف است  و ما حق داریم به آن اعراض کنیم.
وی با بیان اینکه ما در مورد افزایش بودجه برخی 
نهادها به دلیل امنیتی بودن یا عدم اطلاع کافی 
از وظایــف آنهــا  بحثی نداریــم ولی چــرا بودجه 
نهادهایی مانند صداوســیما که چندان هم مورد 
علاقه و رضایت مردم نیســتند 42 درصد افزایش 
می یابد در حالیکه حداقلی ترین نیازهای معلولان 
روی زمین مانده. این چه مدلی از بودجه نوشــتن 

برای سازمان بهزیستی است؟
معینی با بیان اینکه هیچ چیز بودجه حوزه معلولان 
با نیازهای آنان تناسب ندارد، افزود: قیمت سوند، 
پوشینه، دارو، اعضای مصنوعی و تجهیزات کمک 
توانبخشــی سربه فلک گذاشــته اما بودجه حوزه 
توانبخشــی همه ساله ناکافی اســت و در پاسخ به 
اساســی ترین نیازهای معلولان می گویند همین را 

داریم.
 معینی اذعان کرد: حق پرســتاری امسال تازه به 
یک و میلیون تومان افزایش یافته اما همین مبلغ 
افزایش داده شــده فقــط در آذر ماه بــه  معلولان  
پرداخت شــد. یعنی حکمی که بایــد از فروردین 
محاســبه می شــد به راحتی برای 8 مــاه پرداخت 

نشد.
وی در ادامــه افــزود: مــوارد این چنینــی نشــان 
می دهد حتی بودجه اعلامی با بودجه تخصیصی 
فاصلــه دارد و حتــی بودجــه اعــلام  شــده برای 
بهزیستی تحقق پیدا نمی کند. بنابراین در صورت 
حذف ردیف بودجه ابهام نحوه تخصیص به مراتب 

بیشر خواهد بود .
معینی با ابراز امیدواری نســبت به اصلاح بودجه، 
گفت: بازگرداندن ردیف بودجه محتمل اســت  اما 
رقم آن بستگی به شرایط دارد چرا که کشور  از نظر 

وضعیت بودجه ای در شرایط خوبی نیست .
وی با اشــاره به اینکه هر ســال بخشــی از بودجه  
هدفمنــدی یارانه هــا به بودجه بهزیســتی اضافه 
می شد اما امسال فقط منحصر به مستمری شده، 
توصیح داد: برخی ردیف هایی که در بودجه فعلی 
قرار ندارند  را می توان از دولت خواســتار شــد اما 
واقعیت این اســت که دولت بودجه ای با توجه به 
شرایــط کشــور آورده و خود مجلــس هم تا حدی 

می تواند بودجه را دستکاری کند.
این فعال حوزه معلولان  در ادامه گفت: در پاســخ 
به انتقــاد ما ممکن اســت بگویند شــما با محل 
بودجه چه کار دارید اما بحث این است که به مرور 
در عــدم اجرای برخی احکام  اگــر بگویند بودجه 
نداریم ما بایــد بدانیم مثلا بودجه تخصیص داده 
شــده  از محل مدیریت بهینه هدفمندی یارانه ها 
و حذف  یارانه  دهک هــای برخوردار چقدر بوده  تا 

بتوانیم از حقوق خود دفاع کنیم .
مديرعامل شــبکه ملی چاوش خاطر نشــان کرد: 
ما اعتقــاد داریم در حــوزه معلــولان، باید تحول 
عمــده ای اتفاق بیفتــد و وضعیــت فعلی چیزی 
نیســت که قابــل تــداوم باشــد و از دل آن نتایج 

ملموس و مطلوبی بیرون آید .
وی در پایــان  تاکید کرد: مــا  از طریق نمایندگان 
مجلــس پیگیــر اصــلاح این مســأله هســتیم و 
همچنیــن بــا رایزنی های به عمل آمــده از طریق 
مرکز پژوهش های مجلس مقرر شــده تا این مرکز 
نیــز موضوع را دنبال کند و تلاش ها در این جهت 
است که جلوی حذف ردیف اعتبار نربوط به قانون 

حمایت از معلولان را بگیریم.

مدیر عامل شــبکه ملی نابینایان کشــور )چاوش( : در بودجه 1402 •
ردیــف بودجه قانون حمایت از معلولان حذف شــده و این خلاف قانون 
است . ما نسبت به آن اعراض جدی داریم و معتقديم عواقب  این اقدام 

در سال های بعد خود را نشان می دهد .

نگاهی به اقدام اخیر دولت 
در حذف ردیف بودجه قانون معلولان در بودجه 1402:

حذف ردیف بودجه قانون حمایت از 
معلولان، تخلف و نقض قانون است 
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نایب رئیس
 کمیسیون امور داخلی مجلس:

مجلس در برگرداندن 
ردیف بودجه قانون 
معلولان جدی است

 نایــب رئیس کمیســیون امــور داخلی 
مجلس گفــت: عزم مجلس بــرای برگرداندن 
ردیــف بودجه قانون حمایت از معلولان جدی 

است.
محمد حســن آصفری در گفتگو با پیک توانا 
ابراز داشــت: عــزم مجلس بــرای برگرداندن 
ردیــف بودجه قانون حمایت از معلولان جدی 
است و اعتقاد داریم که رویه فعلی باید اصلاح 

شود .
وی تأکید کرد: قانون حمایت از معلولان صرفاً 
در چند بــرگ کاغذ نوشــته شــده و اقدامی 
جدی برای اجرای عملیاتی آن  وجود نداشــته 
و متاســفانه در همه دولت هــا چه دولت های 
قبلــی و چه دولــت فعلی توجهــی خاصی به 

مسائل معلولان نشده است.
آصفــری با بیان این مطلب کــه تعداد زیادی 
از افراد دارای معلولیت با مشــکل اشــتغال، 
نداشــتن درآمد و مســکن مواجه انــد، گفت: 
بحث مناسب سازی معابر شهری درست مورد 
توجه قرار نگرفته، درمان، نگهداری و پرستاری 
از معلولان شــدید و خیلی شــدید هزینه های 
ســنگین دارد و بــه خانواده ها فشــار زیادی 

می آورد.
وی مســکن را از مشکلات همیشگی معلولان 
برشمرد که تاکنون مرتفع نشده و بیان کرد: در 
این دولت مقرر شــده تا برای خانواده های دو 
معلولیتی  مسکن  تهیه شود اما باز خانواده های 
دارای یک عضو معلول نادیده گرفته شده اند و 

بسیاری از خانواده ها با مشکل مواجه اند .
این نماینده مجلس در ادامه افزود: جلسه ای 
را با وزیر کشــور، رئیس ســازمان بهزیســتی 
و نماینــدگان ســازمان برنامــه در مجلــس  با 
تأکیــد بر اصلاح و تأمین اعتبــارات لازم برای 
اجرایی شدن قانون حمایت از معلولان داشتیم 
و همگی قول پیگیری داده اند و مجلس نیز در 

احصای ردیف بودجه قانون جدی است.

 تجمــع اعراضــیِ معلــولان در اعراض به 
اقــدام دولت مبنی بر حذف ردیــف بودجه قانون 
معلولان در بودجه 1402 با بی اعتنایی نمایندگان 

مجلس مواجه شد.
به گزارش پیک توانا؛ نمایندگان مجلس به تجمع 
اعراضیِ روز گذشــته معلــولان که در اعراض به 
اقــدام دولت مبنی بر حذف ردیــف بودجه قانون 
معلولان در بودجه 1402 مقابل ساختمان مجلس 

برگزار شده بود، با بی اعتنایی جواب دادند.
تجمــع را پراکنــده کنیــد، مراقب باشــید •

رسانه ای نشود 
»سعی کنید تجمع را پراکنده کنید. بگویید بروند 
ما درســتش می کنیم. فقط مراقب باشید از روی 
ویلچــر نیفتند که برایمان بعُد رســانه ای و دردسر 
ایجاد کنــد. سرهنگ جیم بدون توجــه به فردی 
که مقابــل رویش ایســتاده بود در پاســخ گفت: 
هر کاری می کنم نمی رونــد حاج آقا، می گویند تا 
نمایندگان پاییــن نیایند ما نمی رویــم اما نگران 
نباشــید به بچه ها ســپرده ام مراقب باشند کسی 

زمین نخورد.«
این صدایی بود که از بی سیم سرهنگ جیم شنیده 
شــد و فضای کانکس نیروی انتظامی مستقر در 
ضلع سوم مجلس شورای اسلامی را پرکرد. کمی 
بعد سرهنگ جیم که انگار تازه متوجه شده حضور 
یک غریبه در کانکس شــده بود از شــاهد ماجرا 

خواست تا بیرون منتظر باشد.
اینهــا را یکــی از حــاضران در تجمــع اعراضی 
معلــولان نســبت به حــذف ردیف بودجــه قانون 
حمایــت از معلــولان در لایحــه بودجــه 1402 

می گوید.
او ادامــه می دهــد: جمعی از معلولان بــا اعلام و 
فراخــوان قبلــی در ضلع شــمالی مجلس جمع 
شــدیم تا نسبت به اقدام تأســف برانگیز دولت در 
حذف ردیــف بودجه قانــون حمایــت از معلولان 

اعراض کنیم.
این شاهد عینی می گوید: اما فضا بسیار سنگین 
و همکاری هــا ناامیدکننده بود. مــا حدوداً 100 
الــی 1۵0 نفر بودیم امــا تقریباً به انــدازه نصف 
ما برایمان مأمور گذاشــته بودنــد. برای مایی که 
اغلبمان یا روی ویلچر هســتیم یا با عصا و واکر و 
بــه کمک دیگران حرکت می کنیم این کار را کرده 

بودند.
بــه گفتــه او به ســختی توانســتیم چنــد فیلم و 
عکس مختصر بگیریم. مأموران به شــدت مراقب 
گوشــی های موبایلــمان بودند و در ســاعت های 
اولیه تجمع حتــی از شــعاردادنمان نیز ممانعت 

می کردند.

تجمــع • بــه  مجلس نشــینان  بی اعتنایــی 
اعراضی معلولان

تجمــع اعراضی جمعی از افــراد دارای معلولیت 
نسبت به اقدام دولت مبنی بر حذف ردیف بودجه 
قانون حمایــت از معلولان بــا بی توجهی مجلس 

نشینان مواجه شد .
جمعــی از معلــولان در اعراض به حــذف ردیف 
بودجه قانــون حمایــت از معلولان، روز گذشــته 
مقابل مجلس شــورای اســلامی تجمع کردند  که 
این تجمع با بی توجهی نمایندگان مجلس مواجه 

شد .
این تجمــع از 8 صبح آغاز و تا ســاعت 14 ادامه 
داشــت اما در ایــن مدت هیچ یــک از نمایندگان 
مجلــس یــا اعضــای کمیســیون تلفیــق حاضر 
بــه حضــور در میــان معرضان  و پاســخگویی به 

خواسته های آنها نشدند .
لازم بــه ذکر اســت برخی از اعضای کمیســیون 
تلفیق در گفتگوی تلفنی با درخواست لغو تجمع 
معلــولان، وعــده بازگشــت ردیف بودجــه قانون 
مذکــور را دادند که این درخواســت بــا مخالفت 

اعراض کنندگان مواجه شد.
به گفته برخی از معرضان اگر بنا بود مشــکلات 
معلولان بدون تجمع  و بــدون درآمدن صدای آنها 
حل شــود پیش از این که تجمعــی رخ نداده بود 
مشکلات حل می شد اما مسئولان نشان داده اند 
که نه تنها توجهی به افراد دارای معلولیت ندارند 

بلکه حتی در مورد آنها دغدغه   مند هم نیستند .
در ادامه مقرر شــد دو نفر از افراد دارای معلولیت 
بــه نمایندگی از ســایرین و بــا هماهنگی نیروی 
انتظامی مجلس برای بیان تبعات ناشی از حذف 
ردیــف بودجه قانون حمایــت از معلولان و عواقب 
این اقدام در زندگی معلولان کشور  در کمیسیون 
اجتماعی  مجلس حضور بیایند که این  اقدام نیز با 
بهانه هایی نظیر عدم امکان بازرسی ویلچر و عدم 
ثبت هویت نمایندگان در سیســتم آفیش مجلس 

منتفی شد .
پیرو بی توجهی مجلس نشینان به تجمع اعراضی 
معلولان، این گروه در پی بی توجهی چندین ماهه 
سازمان برنامه و بودجه نسبت به تخصیص بودجه 
مناسب و همراز با نیازهای معلولان در مقابل این 

سازمان  دست به اعراض و تجمع زدند .
لازم به ذکر اســت سازمان برنامه و بودجه علاوه بر 
عدم تخصیص بودجه به قانون حمایت از معلولان، 
ماه هاســت از تخصیص بودجه مربوط به پرداخت 
افزایش کمک هزینه پرســتاری معلولان شــدید و 
خیلی شــدید امتناع می کند  و حتی در پاســخ به 
پرســش معلولان بــه صراحت اعلام کــرده »مراکز 

معلولان را ببندید. پولی در بساط نداریم.«
گفتنی است دو نفر به نمایندگی از سازمان برنامه 
و بودجــه در میان معرضان حضــور یافتند اما با 
دادن جواب هــای واهــی و تأکید بــر عدم حضور 
رئیس سازمان در محل کار خود، خواستار لغو این 

تجمع شدند .
معرضــان امــا بــا دادن شــعارهایی منطبــق با 
درخواســت بودجــه متعارف خواســتار تخصیص 
بودجه در خور شأن و خواسته های معلولان شدند 
و با بیان این مطلب که تا زمان تحقق خواسته های 
خود این تجمعات را برگزار خواهند کرد به اعراض 

خود ادامه دادند.
تا حصول نتیجه به اعراضاتمان ادامه می دهیم

مدیــر کمپیــن دفــاع از حقــوق معلولان بــا ابراز 
گله مندی از نادیده گرفتن معلولان توســط دولت 
و همچنیــن نماینــدگان مجلــس، بیان کــرد: ما 
تــا حصول نتیجه و برگشــت ردیــف بودجه قانون 
حمایــت از معلــولان بــه اعراضــات خــود ادامه 

خواهیم داد .
بهــروز مروتی ادامه داد: ما نســبت بــه نابرابری و 
ظلمی کــه در حقمان صورت گرفتــه معرضیم  و 

خواهان اصلاح این وضعيت هستیم .
وی با بیان اين مطلب که ایران از ســال 1۳87 به 
کنوانسیون بین المللی حقوق معلولان پیوسته، از 
عدم اجرای مفاد این کنوانسیون در کشور انتقاد 

کرد .
مروتی اذعان داشت: دولت باید حداقل دستمزد 
را به معلولان شــدید پرداخت کند امــا این کار را 

نمی کند و همواره به معلولان نگاه ترحمی دارد .
ایــن فعال حــوزه معلولان با بیان ایــن مطلب که 
ما معلولان در نبود قانون و رســیدگی معلولان در 
خانه هــای خود پوســیدیم، این پرســش را مطرح 
کــرد: رئیــس و نماینــدگان مجلس کــه از محل 
بیت المــال حقوق دریافــت می کنند چــرا نباید 
جوابگوی عملکرد خود و وضعیت معلولان باشند؟  
مروتــی بــا بیــان اینکــه هیچ کس از مشــکلات 
خانواده هــای دارای عضــو معلولان خــبر ندارد، 
گفت: وضعیت معیشــتی معلولان اســفبار است 
و چــرا مســئولان حق این گــروه را از ثــروت ملی 

نمی دهند.
وی بــا تأکید بر اینکه ما وابســته بــه هیچ حزب و 
جناحی نیستیم و خواســته هایمان کاملاً صنفی  
است، بیان کرد: ما فقط خواهان حقوق شهروندی 
خود هستیم و معلولان را شایسته ترحم نمی دانیم . 
این فعال حوزه معلولان بــا بیان اینکه 1۵0 هزار 
معلول شــدید و خیلی شدید بســرگرا در کشور 
وجود دارد که تأمین حداقل ترین نیازهایشــان در 

بی اعتنایی مجلس نشینان به تجمع اعتراضی معلولان

گرو دریافت حق  پرستاری است اما مابه التفاوت 
افزایش همین مبلغ ناچیز اکنون ماه هاســت به 
آنها پرداخت نمی شود، از رفتار سازمان برنامه و 
بودجه و بی عدالتی در حق افراد دارای معلولیت 

انتقاد کرد.

به گفته برخی از معرضان اگر بنا بود مشکلات معلولان بدون تجمع  و بدون درآمدن صدای •
آنها حل شود پیش از این که تجمعی رخ نداده بود مشکلات حل می شد اما مسئولان نشان 
داده اند که نه تنها توجهی به افراد دارای معلولیت ندارند بلکه حتی در مورد آنها دغدغه   مند 

هم نیستند .
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عضو کمیسیون
 برنامه و بودجه مجلس:

حذف ردیف
بودجه قانون حمایت از 
معلولان نادرست است

 عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس، 
حــذف ردیف بودجه قانون حمایت از معلولان 
با توجیــه افــزودن بودجه قانــون به سرجمع 
بودجه ســازمان بهزیســتی را اقدام نادرستی 

دانست.
به گــزارش پیک توانا؛ علیرضا شــهبازی بیان 
کرد: اغلب مســئولان تصــور می کنند وظایف 
تعریف شــده در دل این قانون بــا آنچه برای 
ســازمان بهزیســتی تکلیف شــده یکی است 
و بــرای همیــن توانســته اند ردیــف بودجه را 
حذف و خیالشان را با افزایش بودجه سازمان 

بهزیستی راحت کنند.
وی ضمــن اعــلام آمادگــی از تــلاش بــرای 
برگردانــدن ردیــف بودجه قانــون حمایت از 
معلــولان؛ از انجمن ها  و فعالان حوزه معلولان 
خواســت تا نظرات و پیشــنهادات خــود را به 
نمایندگان مجلس ارائه دهند تا ردیف بودجه 
با ادله کافی و بــا هماهنگی دولت برگردانده 

شود .

 عضــو کمیســیون تدویــن آیین نامه هــای 
داخلــی مجلــس تأکید کــرد: قانــون حمایت از 

معلولان هرگز درست اجرا و رعایت نشده است.
علی اصغــر عنابســتانی در گفتگو با پیــک توانا، 
گفت: قانون حمایت از معلولان از ابتدای تصویب 
بــا اینکه به صــورت لایحه از طرف خود پیشــنهاد 
شــده  و دولت وقت بار مالی آن را تأمین کرده بود 
اما هــمان دولت پیشــنهاد دهنــده و دولت های 
بعــدی در طول دو دهــه گذشــته هیچوقت این 
قانون  را درست اجرا نکردند  و بسیاری از مواد  این  

قانون روی زمین مانده است.
وی افــزود: در اقدام اخیر دولــت در حذف ردیف 
بودجــه قانون حمایت  از معلــولان ، بودجه مربوط 
به تکالیف سایر دستگاه ها در سرجمع اعتبارات و 
بودجه آن دستگاه ها دیده نمی شود، در حالی که 
دســتگاه های مختلف نسبت به معلولان تکالیفی 
دارند و انجام این تکالیف نیازمند  اعتبار و بودجه 
اســت ولی همه بودجه قانون به بودجه بهزیستی 

اضافه  شده است.
ایــن نماینــده مجلس بیان کــرد: ایــن قانون در 
محتــوای خود وظایفی  برای ســازمان بهزیســتی 
معیــن کرده که ســازمان  برنامه  و بودجــه در این 
خصوص می توانــد توجیه  بیــاورد و بگوید بودجه 
آن بخش از قانون که به وظایف بهزیستی مربوط 
اســت را در سرجمع اعتبارات ســازمان بهزیستی 
دیــده ام اما از آنجــا که این  قانون برای بســیاری 
از دســتگاه های دیگر هم وظایفــی تعریف کرده 
بنابراین حــذف ردیف بودجه با توســل به توجیه 
تخصیص کل بودجه مربوط به قانون به ســازمان 

بهزیستی اقدام درستی نیست .
وی اضافــه کــرد: اگر قرار اســت ســازمان برنامه 
اصلاحــی در فرآیند بودجه ریزی انجام دهد حتما 
باید به گونه ای باشــد که ما ردپــای اجرای قانون 
حمایــت را در حوزه هــا و دســتگاه های مختلــف 

ببینیم تا قانع شویم.
به گفته عنابســتانی اینکه ردیف بودجه را برداریم 
و بگوییــم بودجــه را صرفا در بهزیســتی دیده ایم 
درســت نیست  چرا که بهزیســتی فقط بخشی از 
قانــون حمایت از معلولان را باید اجرا کند نه همه 
آن را و وظایف دیگری در این قانون وجود دارد که 

به عهده سایر دستگاه هاست .
نماینده استان خراسان رضوی در مجلس با بیان 
اینکــه مــن به  طور کلی بــا این مدل کــه قانونی 
تصویب شــود و ســازمان برنامه اعتبارات اجرایی 
آن را در دستگاه های مختلف تقسیم کند مخالف 
نیســتم، ابراز داشت: این روش اشــکالی ندارد و 

ضرورتا نیاز نیســت که برای هــر قانون یک ردیف 
مشخص وجود داشــته باشد و چه بسا اگر بودجه 
لازم بــرای اجرای قانــون حمایــت از معلولان در 
بودجه  دســتگاه های مختلف دیده و تکلیف شود 
که این رقم  بــرای اجرای این بنــد قانونی منظور 
شــده اجرای آن به هدف نزدیک تر هم بشــود  اما 

الان سازمان برنامه این  کار را نکرده است.
عنابســتانی با بیان این مطلب که سازمان برنامه 
عملاً ردیــف بودجه قانون را حذف کــرده  که کار 
درســتی نیســت، خاطرنشــان کرد: کمیســیون 
اجتماعــی اراده به برگشــت ردیــف دارد و این در 
جلسات نیز صحبت شــده و خودم  هم شخصا در 
صحن برگشت ردیف بودجه این قانون را پیشنهاد 
خواهم داد و امید دارم نمایندگان نیز بپذیرند که 

این ردیف برگردد.
وی تأکیــد کرد: مجلــس نگاه به برگشــت ردیف 
بودجــه دارد امــا بــا توجــه بــه اینکــه بودجه در 
اصلاح بســته شده، بنابراین برای ساختار آن باید 
تأمل  شــود  چون  وقتی قرار اســت  جدولی برگردد 
هزینه هــای آن بایــد از جایــی کم و تأمین  شــود 
بنابراین محل هزینه قانــون را باید پیدا کنیم که 

این در کمیسیون تلفیق در حال بررسی است .
وی در خصــوص عملکرد ســازمان بهزیســتی در 
رابطــه با معلــولان گفــت: این ســازمان در حوزه 
رســیدگی بــه معلــولان تــلاش می کند امــا ما با 
حداقل های رسیدگی به معلولان در ساختار کشور 

فاصله بسیار زیادی داریم  و این تاسف بار است.
این نماینده مجلس افزود: مســتمری یک معلول 
شــدید کامــلا بســرگر فقــط 200 هــزار تومان 
افزایش داشته که با این پول یک بسته پوشک هم 

نمی توان تهیه کرد و این  رقت بار است .
وی ادامه داد: البته یک بخش از عدم رســیدگی 
مناســب بــه معلــولان بــه حمایــت بودجــه ای 
برمی گردد، یعنی نمی شود  خدماتی را از سازمان 
بهزیســتی خواست اما پول و اعتبار آن خدمات را 
در اختیارش نگذاشــت و یک بخش هم به اصلاح 

ساختار بهزیستی برمی گردد.
نماینده خراســان رضــوی در مجلس بیــان کرد: 
ساختار سازمان بهزیستی باید به گونه ای اصلاح 
شــود که هزینه هــای جــاری آن کاهــش یابد تا 
بتواند اعتبارات را بیشر سمت جامعه هدف خود 

معطوف دارد .
 این مسئول اضافه کرد: متاسفانه یکی از ایرادات 
جدی وارد به ســازمان های امدادرسان این است 
که هزینه های جاری بسیار بالایی دارند، برج آنها 
از خرجشــان  بیشر اســت، بالا بودن هزینه های 

جاری این سازمان ها باعث می شود بخش زیادی 
از اعتباراتــی که ســالیانه به آنهــا تخصیص داده 
می شود صرف اداره امور خود آنها شود،  این اتفاق 
بســیار خطرناکی است  و ســازمان بهزیستی هم 

مستثنی نیست.
وی خاطرنشــان کرد: بهزیســتی باید به ســمت 
کاهش هزینه های جاری و اداری و کوچک کردن 
ســاختار خــود برود تــا بتواند اعتبــارات را صرف 

جامعه هدف کند .
نماینده مردم ســبزوار، جفتای، جوین، خوشــاب 
و داورزن در مجلــس در خصــوص عدم عملیاتی 
شــدن وعده های رئیس جمهور در خصوص توجه 
عزتمندانــه به قشر معلــول گفت: دولــت هنگام 
تحویل گرفتن کشــور گرفتار شرایط خاصی بود، 
مــن نمی خواهــم ارزیابــی موضوعــی از عملکرد 
دولــت بکنم اما بایــد اجازه دهیــم دولت شرایط 
سخت اقتصادی که ناچار گرفتار آن بوده را پشت 
سر بگذارد بعد بررســی کنیم و ببینیم نســبت به 

وعده هایش پایدار است یا نه.
به گفته عنابســتانی در حال حاضر دولت گرفتار 
فشار شرایط ســخت اقتصادی، تورم ۶0 درصدی 
و افزایــش بی حد و حصر نقدینگی اســت که آن 
را از ســال های گذشــته به ارث برده و باید موارد 
این چنینــی  را ســامان دهــد تــا بعــد در شرایط 
آرام پایبنــدی  دولــت  بــه وعده هــای موضوعی و 

مصداقی اش بررسی شود .

 این قانون در محتوای خود وظایفی  برای سازمان بهزیستی معین کرده که سازمان  برنامه  و بودجه در این خصوص می تواند •
توجیه  بیاورد و بگوید بودجه آن بخش از قانون که به وظایف بهزیستی مربوط است را در سرجمع اعتبارات سازمان بهزیستی 
دیده ام اما از آنجا که این  قانون برای بســیاری از دســتگاه های دیگر هم وظایفی تعریف کرده بنابراین حذف ردیف بودجه با 

توسل به توجیه تخصیص کل بودجه مربوط به قانون به سازمان بهزیستی اقدام درستی نیست .

عضو کمیسیون تدوین آیین نامه های داخلی مجلس:

سازمان برنامه نمی تواند بودجه قانون معلولان را به بهزیستی بدهد
قانون حمایت از معلولان هیچ وقت درست اجرا نشد•



 عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی تأکید کرد: تاکنون هیچ کدام از دولت ها 
آن گونه که باید قانون حمایــت از معلولان را اجرا 

نکرده اند .
مســلم صالحی در گفتگو بــا پیک توانا بیان کرد: 
قانون حمایت از معلولان هم حمایت های مادی و 
هم حمایت های توانمندسازی، ایجاد فرصت های 
شغلی، اختصاص سهمیه استخدام در آزمون های 
استخدامی و... معلولان را دیده شده و با تصویب 
ایــن قانون امیدی در دل معلولان ایجاد شــد اما 
متأسفانه تاکنون هیچ کدام از دولت ها آن گونه که 

باید این قانون را اجرا نکرده اند.
نماینده مردم اقلید در مجلس ادامه داد: به  صورت 

مقطعی اگر گاهی در ســطح جامعه حساســیتی 
ایجاد شــد دولت هــا حرکت هــا و کارهایی انجام 
دادند امــا در کل آنچه مدنظر قانونگــذار بوده را 

انجام نداده اند.
صالحی تصریح کرد: انگیزه دولت از حذف ردیف 
بودجــه  قانون حمایت از معلــولان را نمی دانم اما 

این اقدام قطعا کار اشتباهی است.
وی گفت: وقتی یک قانون بالادستی تحت عنوان 
قانون حمایت از معلولان وجود دارد دولت باید هر 
ساله آن را به عنوان یک سند مدنظر قرار دهد  و در 

لایحه بودجه به اسناد بالادستی توجه کند .
این نماینده مجلس با بیان این مطلب که به سهم 
خودمان به رفع این مشــکل کمک و از برگشــت 

ردیــف بودجه قانون دفــاع خواهیم کــرد، افزود: 
هم کمیســیون اجتماعی مجلــس و هم تک تک 
نماینــدگان  می توانند در ایــن زمینه ورود کنند تا  
ایــن موضوع به عنوان یک ماده  یا تبصره در لایحه 

بودجه دیده شود.
وی با بیان اینکه فعالان حوزه معلولین  پیشنهادات 
خــود را به مجلــس ارائه دهند تا بــه تصویب یک 
قانون خوب کمک کند، افزود: اگر مجلس بخواهد 
این ردیف می تواند برگردد مشروط بر اینکه کسی 
مخالف آن نباشد و با برگشت این ردیف هزینه ای 
به بودجه اضافه نشــود که منبعــی برای آن وجود 

نداشته باشد .
صالحی اذعان کرد: عملکرد ســازمان بهزیســتی 
در راســتای حمایت از معلولان نیســت و در واقع 
حمایت هــای بهزیســتی بســیار جزئــی بــوده و 
متاسفانه هنوز به یک معلول به چشم معلول نگاه 

می شود.
این عضو کمیســیون اقتصادی مجلس بیان کرد: 
هنوز بهزیستی نتوانسته این فرهنگ را در جامعه 
جا بیندازد که معلول هم یک انسان است و شاید 
یک عضــوی از بدن او دارای معلولیت باشــد  اما 
او توانمندی هــای زیــادی دارد کــه معلولیتش را 

پوشش می دهد .
وی تأکیــد کرد: مــا تا الان ندیده ایــم که خدمت 
شایانی به حوزه معلولان شده باشد و این  می طلبد 

که دستگاه های متولی پای کار بیایند.
به گفته صالحی بهزیســتی باید میدان داری کند 
و به کمک نماینده ها طرح جامعی  را وارد مجلس 
کند، چــون بهبود شرایط  معلولان اراده ســازمان 
بهزیســتی را می طلبــد و وقتــی بحــث تصویب 
بودجه مطرح اســت  سازمان بهزیســتی با رایزنی  
با کمیسیون های تخصصی و نمایندگان مجلس، 

می تواند نقش آفرینی کند.
وی در پایــان افزود: مجلس مشــکلی با تصویب 
قانــون جدید و یــا اصــلاح قوانین فعلــی ندارد ، 
بنابراين حســاس کردن نمایندگان در مورد اینکه 
قانــون معلــولان چرا اجــرا نمی شــود و نفع عدم 
اجرای آن چیست و همچنین رفع اشکالات قانون، 
آسیب شناســی نواقص آن و رسیدن به یک قانون 

جدید بدون نقص وظیفه بهزیستی است.

 عضو کمیســیون صنایع و معــاون مجلس 
عدم برگشــت ردیــف بودجــه قانون معلــولان را 

ناعدالتی دانست.
بهــزاد رحیمی در گفتگــو با پیک توانــا با تأکید 
بــر اینکه جامعه هدف بهزیســتی و افــراد دارای 
معلولیت نیاز به رسیدگی بیشر دارند، ادامه داد: 
اگر برگشــت ردیف بودجه قانون معلــولان اتفاق 

نیفتد یک ناعدالتی پیش می آید.
وی تصریح کرد: اگر هــدف دولت با حذف ردیف 
بودجه قانون معلولان، تقویت بهزیستی است این 
اتفاق نمی افتد چون بودجه متوازن نیســت و این 
حرکت فقط به ضرر استان های محروم و معلولینی 
است که در این مناطق زندگی می کنند در حالی 
که دولت به این اســتان ها بیشــر از استان های 

برخوردار باید توجه کند.
نماینده بانه و ســقز افزود: در صورت عدم برگشت 
ایــن ردیف، اســتان هایی که ســهم بیشــری از 
بودجــه می گیرنــد ممکن اســت بتوانند خدمات 
بیشــری ارائه دهند و استان های ضعیف تر قطعاً 
خدمات دهی کمری خواهند داشت و این دقیقاً 

خلاف رسالت و برنامه بهزیستی است .
بــه گفتــه وی از لحاظ آماری، معلولان بیشــر به 
مناطق محروم تعلــق دارند و دادن بودجه مربوط 
به قانون معلولان به بهزیســتی تبعیض و نابرابری 

در پی خواهد داشــت و این نــه عدالت را اجرایی 
می کند و نه مورد حمایت ماست.

ایــن نماینده مجلس بــا بیان اینکه مــا از حذف 
ردیــف بودجه قانون معلــولان حمایت نمی کنیم، 
گفت: این اقدام ایجاد ناعدالتی می کند و مجلس 
این بودجه را یا باید به شــکل متــوازن درآورد و یا 

برای برگشت ردیف بودجه تلاش کند.
رحیمی اذعان داشــت: لایحه بودجه پیشنهادی 
اســت و اگر بتــوان  منابع درآمدی پایــداری برای 
تأمین مالی قانون حمایت از معلولان پیدا کرد که 

قطعاً این امکان وجود دارد نظر مجلس به برگشت 
این ردیف است.

 وی در ادامه گفت: رسیدگی بهزيستی به معلولان 
با وضعیت فعلی راضی کننده نیست چرا که همه 
ما شــاهد افزایش هزینه ها هستیم، گرانی و تورم 
قابل انکار نیست و فشار این مسأله روی معلولان 
که نســبت به افراد تندرست هزینه های مضاعفی 
در زمینــه درمان، ایــاب و ذهاب، نگهــداری و... 
دارند به مرتب بیشــر است و مســتمری آنها باید 

افزایش پیدا کند .
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عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

هیچ یک از دولت ها 
قانون معلولان را اجرا نکرده اند

عضو کمیسیون صنایع و معاون مجلس:

عدم برگشت ردیف بودجه قانون معلولان، 
ناعدالتی است

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:

با حذف ردیف بودجه، 
معلولان متضرر می شوند

 عضو کمیسیون کشاورزی مجلس تأکید کرد: 
حذف ردیف بودجه قانون حمایت از معلولان به ضرر 
جامعه معلولان اســت و معلولان از این اقدام متضرر 

خواهند شد.
حجت الاسلام محمد سبزی در گفتگو با پیک توانا، 
ابراز داشــت: در فضای فعلی با حذف ردیف بودجه 
تنها قانون حمایت از معلــوان و الحاق بودجه آن به 
بهزیستی معلولان متضرر می شوند بنابراین ما باید تا 
می توانیم از معلولان که در تورم فعلی وضعیت خوبی 

ندارند حمایت کنیم .
نماینده ســاوه و زرندیه افزود: در حال حاضر لایحه 
بودجه در کمیسیون تلفیق در حال بررسی است اما 
ما خودمان هم به حذف ردیف بودجه قانون حمایت 
از معلولان ایراد  داریم بنابراین من از برگشــت ردیف 
بودجه این قانون در صحن علنی دفاع خواهم کرد  تا 

در این زمینه اجحافی صورت نگیرد .
ایــن نماینده مــردم در مجلس با بیــان اینکه ردیف 
بودجــه قانون حمایــت از معلولان قانونــاً می تواند 
برگردد ، اظهار داشــت: لایحه بودجــه را دولت ارائه 
می دهد اما مجلس رکن قانونگذاری است و می تواند 

قانون را تغییر دهد یا اصلاح کند.
به گفته وی دولت و مجلس هر دو مردمی هســتند 
بنابراین نســبت به این قشر که آسيب پذیرتر ند و به 

حمایت بیشری نیاز دارند باید بیشر توجه کنند.
نماینده مردم استان مرکزی در پایان گفت: اقدامات 
خوبی برای افــراد دارای معلولیت صورت گرفته، ما 
مشــکلات این افراد را لمــس می کنیم و مجلس در 
دو سال اخیر بودجه خوبی برای بهزیستی دیده اما 
تورم آنقدر زیاد است که این گروه همچنان  در مضیقه 

هستند.

ماهنامه فرهنگی و اجتماعی 


